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Posun k více autonomnímu
a optimalizovanému provozu

Stále více společností usiluje o zvýšení autonomie provozu své továrny nebo závodu. 
V autonomní továrně nebo závodě dokáže autonomní systém monitorovat svoji vlastní 
výkonnost, což přináší několik výhod, jako je vyšší bezpečnost a efektivita, nižší náklady 
a dopad na životní prostředí a nižší potřeba lidských zásahů. Nicméně, i v případě 
autonomního a optimalizovaného provozu bude úloha člověka nadále důležitá. Bude 
se vyvíjet směrem k dozorování a zajišťování toho, aby různé oblasti provozu dobře 
spolupracovaly a zvládaly výjimečné stavy.

Ať už děláte první kroky na své cestě digitální transformace, nebo jste v tomto procesu již 
pokročili, rámcové řešení společnosti Valmet vám nabízí stavební bloky a podporu, kterou 
potřebujete při přechodu k autonomnímu a optimalizovanému provozu.

Další informace na adrese valmet.com/autonomousoperations
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Letošní nelehký rok v papí-
renském oboru uzavřeme 
v prosinci v Bořeticích od-
borným seminářem SPPC 
na téma Digitalizace. Mezi 
podzimními akcemi byla ale 
největší tradiční konference 
ACPP o recyklaci.

Situaci v tomto oboru dru-
hotných surovin (neboli od-
padu) ovlivňuje nyní přede-
vším nařízení EU o obalech 
a obalových odpadech, ale 
mluví se hodně i o chysta-
ném opatření u nás, kdy by 
měli za produkované tis-
koviny do systému EKO KOM platit polygrafi cké fi rmy, a to 
za některé svoje produkty, vyskytující se běžně v modrých sbě-
rových kontejnerech. 

Pokud bychom na to šli podle statistických údajů, tak veš-
kerá spotřeba všech druhů grafi ckých papírů u nás činí ak-
tuálně jen necelých 27 % z celkové spotřeby papírů, kar-
tonů a lepenek. A spotřeba dřevitých nenatíraných papírů 
(hlavně SC papíry) a LWC papírů, na které se letáky přede-
vším tisknou, činí dokonce jenom 11 % ze spotřeby papírů, 
a to se na tyto druhy papírů tisknou ve velké míře i jiné věci, 
než právě letáky (např. přílohy deníků, televizní programy 
apod.). Rozhodně zpoplatnění letáků, jako určité části sběru, 
situaci v recyklaci asi moc neovlivní, ale pro polygrafy to bude 
dost nepříjemné. 

Papírenská produkce na tom celoevropsky není úplně nej-
lépe, ale věřme, že po překonání všeobecné recese se situace 
i v našem environmentálně příznivém oboru zlepší a přejme 
si, aby konec roku 2023 a hlavně ten nadcházející byl mno-
hem lepší, než se jeví nyní. Miloš Lešikar

Pomozte přírodě: 
Darujte jí stromy. 

 

Věnujte vánoční dárek, který má smysl. 
Nadělte lesům nové stromy a kupte pod

vánoční stromeček stromeček, který bude
zasazen v našich lesích. 

 Sbírku Darujme stromečky lesu
organizuje Nadace dřevo pro život.

 

www.DarujmeStromecky.cz
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Nejen Green Deal ale i Blue Deal?

Skupina zákonodárců Evropského parlamentu napříč poli-
tickými stranami aktuálně vyzývá k tomu, aby byla vytvořena 
a přijata nová ambiciózní „Evropská modrá dohoda“ (Blue 
Deal), která by ochránila vodní zdroje a udržitelně s nimi 
nakládala.

Hlavám evropských států poslalo 35 poslanců Evrop-
ského parlamentu (EP) a zástupců Evropského hospodář-
ského a sociálního výboru (EHSV) otevřený dopis, ve kte-
rém volají po přijetí tzv. Modré dohody pro Evropu. Podle 
nich se musí stát právě voda nejvyšší prioritou Evropské unie 
a nová Modrá dohoda doplnit cíle Evropské zelené dohody 
o udržitelné hospodaření s vodou.

Společný dopis připravila europoslankyně Pernille Weis-
sová, která předsedá skupině Evropského parlamentu. „Voda 
je základním zdrojem, který na Zemi udržuje život, ekosys-
témy a ekonomiku. Evropa ovšem čím dál více čelí problé-
mům s vodou, které vyžadují okamžitou pozornost a koordi-
novanou akci,“ píše se v dopise podepsaném europoslanci. 
Odkazuje se přitom na dopady klimatických změn, urbani-
zaci, industrializaci a zemědělství, které na vodní zdroje vyví-
její obrovský tlak. Proto je podle signatářů nutné jednat a při-
jmout proaktivní opatření, které zajistí, že pro každého v EU 
bude dostupná kvalitní voda.

„Letošní sucha a záplavy po celé Evropě byly další ostrou 
připomínkou toho, že je nutné a potřebné zasáhnout v kaž-
dém členském státě, a to přímo z úrovně EU,“ uvedla Pernille 
Weissová a dodala: „Nedělat nic by nás z dlouhodobého hle-
diska mohlo stát mnohem víc než investice do udržitelného 
hospodaření s vodou.“

Pravidla pro sběr, čištění a vypouštění odpadních vod
Evropský parlament v říjnu také projednával návrh revize 
směrnice o čištění městských odpadních vod, který předlo-
žila EK již před rokem. Zpráva byla přijata 420 hlasy, pouze 
62 členů parlamentu hlasovalo proti a 84 se zdrželo hlasování.

„Jedná se o velký krok směrem k čistší vodě v Evropě! 
V oblasti vody čelíme velkým výzvám kvůli klimatickým změ-
nám a musíme zajistit, aby hospodaření s našimi vodními 
zdroji bylo správné. S eutrofi zací, mikroznečištěním a su-
chem se počítá každá kapka,“ uvedl po hlasování zpravodaj 
Nils Torvalds.
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Evropa bez otce Green Dealu

Současná Evropská komise (EK) má jednu hlavu a tři ruce. 
Tou hlavou je předsedkyně Ursula von der Leyen. Pomy-
slné ruce tvoří tři výkonní místopředsedové. Jedním z nich 
byl Frans Timmermans zodpovědný za Zelenou dohodu pro 
Evropu, který oznámil záměr stát se novým nizozemským 
premiérem.

Po Margarethe Vestager, která odešla do čela Evropské in-
vestiční banky, je Timmermans dalším místopředsedou, který 
opustil Brusel předčasně před Evropskými volbami, které 
proběhnou v červnu příštího roku.

Ačkoliv si Green Deal v České republice vysloužil špatnou 
reputaci, mnoho lidí stále neví, co se přesně za touhle evrop-
skou politikou skrývá. A to zejména právě tichá většina, která 
s jejími cíli má největší šanci souhlasit.

Oproti tomu odpůrci obnovitelných zdrojů energie a udr-
žitelnosti, kterých je v české populaci menšina, jsou hla-
sití a mají jasno již od roku 2019, kdy Ursula von der Leyen 
Green Deal ofi ciálně představila. Tahle „strategie růstu“, jak 
jí EK přezdívá, je pokračováním z řady evropských politik, je-
jichž cílem je snižování skleníkových plynů.

To se ostatně Evropské unii dosud dařilo. Od roku 1990 
do roku 2018 se snížily emise skleníkových plynů v průměru 
o necelou čtvrtinu, zatímco HDP rostlo o 61 %.

Součástí těchto evropských snah byly na konci 90. let při-
jaté cíle na snížení emisí v souladu s Kjótským protokolem. 
Na přelomu milénia vznikl systém obchodování s emisními 
povolenkami EU ETS. A byla přijata strategie známá jako Ev-
ropa 2020, ve které šlo o snížení emisí skleníkových plynů 
o 20 % oproti úrovním z roku 1990, zvýšení podílu energie 
z obnovitelných zdrojů na 20 % a posun ke zvýšení energe-
tické účinnosti o 20 %.

Cíle podle Evropské agentury pro životní prostředí (EEA) 
Evropská unie splnila a v jednom bodě dokonce překonala, 
když se jí v průměru povedlo snížit emise oproti roku 1990 
dokonce o 31 %. V případě zvýšení energetické účinnosti po-
mohla ke splnění cíle až pandemie covid-19, bez které by 
Evropa téhle mety pravděpodobně nedosáhla. Až ke konci 
roku 2019 pak teprve přichází na scénu Zelená dohoda pro 
Evropu (Green Deal).

Cílem této Zelené dohody je snížit emise skleníkových 
plynů o 55 % do roku 2030 oproti roku 1990 a dosažení kli-
matické neutrality do roku 2050, tedy chvíle, kdy Evropa 
nebude vypouštět více skleníkových plynů, než kolik je jich 
schopná zachytit. V rámci toho členské státy v červnu roku 
2021 přijaly na půdě Evropské rady klimatický zákon, který 

Europoslanci se vyslovili pro to, aby se vyčištěné odpadní 
vody z čistíren městských odpadních vod (ČOV) znovu vyu-
žívaly ve větší míře než dosud, například v průmyslových pro-
cesech nebo při chlazení. Požadují také, aby členské státy vy-
pracovaly a realizovaly „plány šetření vodou a opětovného 
využívání vody“, není to ovšem zatím ten ambiciózní chystaný 
Blue Deal. -TZ-

REACH v roce 2023

Evropská komise podle dostupných informací zřejmě odlo-
žila na neurčito slíbenou revizi nařízení REACH. Ta měla být 
dokončena podle původních předpokladů do konce letoš-
ního roku. V současnosti ale není jasné, kdy a zda bude ná-
vrh předložen.

Nařízení č. 1907/2006 o registraci, hodnocení, povo-
lování a omezování chemických látek a o zřízení Evropské 
agentury pro chemické látky, kterému se zkráceně říká RE-
ACH (registrace, evaluace a autorizace chemických látek) 
nabylo účinnosti v roce 2007. Od té doby REACH zajišťuje 
fungování společného trhu pro chemické látky a ochranu lid-
ského zdraví a životního prostředí před nežádoucími účinky 
chemických látek.

V rámci Strategie pro udržitelnost v oblasti chemických lá-
tek Evropská komise v roce 2020 slíbila, že nařízení bude pře-
zkoumáno a aktualizováno. Přezkum byl ale od té doby něko-
likrát odložen, a to až do konce letošního roku. Nyní se však 
zdá, že revize bude opět odložena a to zřejmě až na červen 
příštího roku, kdy bude po volbách do evropského parla-
mentu. „Můžeme si to vyložit tak, že REACH nebude předlo-
žen před koncem tohoto mandátu,“ řekl začátkem října Peter 
Liese, německý zákonodárce ze středopravé Evropské lidové 
strany (EPP). -TI-
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výše zmíněné cíle učinil právně závazné pro celou EU. Pro 
jeho přijetí hlasovala i Česká republika.

Navzdory následující pandemii, ekonomické krizi a válce 
na Ukrajině, následné energetické krizi a dnes snad již zlep-
šující se infl ační krizi se povedlo Evropské komisi představit 
a schválit řadu politik, jejichž přijetí znamená přežití cílů Ze-
lené dohody pro Evropu na další dekády.

Jde například o balíček Fit for 55, zřízení Fondu pro spra-
vedlivou transformaci, z kterého v ČR mohou čerpat tři 
uhelné regiony (Ústecký, Karlovarský a Moravskoslezský), 
nebo teprve nedávno schválené Nařízení o ochraně přírody.

Po evropských volbách se dočkáme nových tváří ve vedení 
EU. Možná se ale dočkáme i nové legislativy, která ponese 
jiné jméno a bude se tvářit jako zabiják Green Dealu, nebo 
naopak jako jeho nadstavba. Směr, který Evropa od 90. let 
drží, se ale asi nezmění. S Fransem Timmermansem tedy 
Green Deal klidně odejít může, ale jeho odkaz v podobě kli-
matického zákona bude žít nadále. -TI-

Experti OECD hodnotili 
environmentálnu výkonnosť SR
V dňoch 13. až 16. júna 2023 sa uskutočnila hodnotiaca misia 
environmentálnej výkonnosti Slovenskej republiky expertmi 
OECD. Od vstupu SR do Organizácie pre hospodársku spo-
luprácu a rozvoj (OECD) v roku 2000 ide už v poradí o tretie 
takéto hodnotenie. Uvádza to v tlačovej správe Ministerstvo 
životného prostredia (MŽP) SR, podľa ktorého bolo cieľom 
misie posúdiť výsledky Slovenska v porovnaní s jeho národ-
nými a medzinárodnými environmentálnymi cieľmi od pred-
chádzajúceho hodnotenia v roku 2011.

Tentoraz bolo hodnotenie zamerané na pokrok Sloven-
ska k trvalo udržateľnému rozvoju a zachovaniu biodiverzity 
v kontexte zmeny klímy. Hodnotiaci tím OECD uskutočnil sé-
riu stretnutí so zástupcami ministerstiev a ďalších štátnych 
inštitúcií, ale tiež s mimovládnymi organizáciami či občian-
skymi združeniami. Na základe poskytnutých relevantných 
projektov, informácií a dokumentov získal ucelený obraz 
o dosiahnutom pokroku.

Poznatky expertný tím neskôr vyhodnotí a vypracuje zá-
verečnú správu s hodnoteniami a odporúčaniami, ktoré by 
mali napomôcť zvyšovať environmentálnu výkonnosť Sloven-
ska. Záverečný dokument bude schválený na podujatí OECD 
za účasti slovenskej delegácie koncom januára 2024. -TI-

Environmentální výzva a programy 
na podporu škol, spolků a projekty
Největší papírny v ČR Mondi Štětí udávají trendy v technolo-
giích, udržitelnosti i přístupu k zaměstnancům a veřejnosti. 
Areál podniku má podobnou rozlohu jako devítitisícové 
město Štětí a funguje s ním v dokonalé symbióze. Energe-
ticky soběstačná fabrika zásobuje město teplem a čistí pro něj 
vodu stejně jako pro okolní vesnice.

Štětské papírny Mondi věnovaly za první pololetí 2023 
více než půl druhého milionu korun na zajímavé projekty z re-
gionu. Do programu Patriot je nominovali zaměstnanci i lidé 
z řad široké veřejnosti.

Největší papírna v České republice každoročně vybírá 
v programu Patriot přínosné projekty ve třech dotačních 
výzvách. Jde o projekty environmentální a regionální, které 
jsou navíc rozdělené na část pro její zaměstnance a širokou 
veřejnost.

„Letos v programu uspělo 66 regionálních spolků, institucí 
a obcí z okolí 30 kilometrů od továrny. Tedy nejen ze Štětí, ale 
i Lovosic, Litoměřic, Roudnice nad Labem a okolí. Podpora 
půjde na školy, vybavení útulků, dětská sportoviště, turistické 
i naučné stezky, komunitní centrum i knihovnu,“ uvedla Mi-
lena Hucanová, mluvčí Mondi Štětí.

V Environmentální výzvě, v níž Mondi Štětí již sedm let 
podporuje projekty, jejichž cílem je ochrana životního pro-
středí a environmentální vzdělávání v regionu, letos fi rma roz-
děluje 501 116 korun mezi 18 projektů. Osm z nich vzniklo 
na základních a mateřských školách, v dalších jde o rozšíření 
turistických a naučných stezek, ekocentrum, přírodní učebnu 
nebo obnovu aleje.

„Zaměstnanci společnosti Mondi Štětí v druhé výzvě Pa-
triot požádali o dotaci na 30 projektů. Celkem 538 tisíc ko-
run půjde na výcvik psů, vybavení do útulku, dětské sportovní 
oddíly, dětská hřiště, dobrovolné hasiče nebo rekonstrukci 
zookoutku,“ vypočítala Hucanová.

Z třetí části programu, do které nápady přihlásila veřej-
nost, vybrala porota 18 projektů. Ty si rozebraly bezmála půl 
milionu korun na knihobudku, workoutovou sestavu či šicí 
dílnu do sociálního podniku. „Z peněz z programu Patriot 
se dovybaví školní učebny, sportovní oddíly, komunitní cen-
tra, knihovny. V Lovosicích pořídí zdravotní pomůcky a v li-
toměřickém centru Sluníčko potřeby pro zdravotní sestry,“ 
upřesnila mluvčí papíren.

„Lidé z okolí, naši zaměstnanci i obyvatelé Podřipska, nej-
lépe vidí, kde je třeba pomoci. Těší nás, že si všímají a aktivně 
přicházejí s návrhy, co by stálo za to vylepšit. Je to mnoho 
drobnějších věcí, které zvyšují kvalitu života v našem regionu, 
a to je to, co dělá patriota regionu patriotem,“ řekl Roman Se-
necký, ředitel společnosti Mondi Štětí. -TZ-
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Evropa proti kácení lesů

Evropští zemědělci budou muset prokazovat, že nevykáceli 
les kvůli chovu skotu a snaha o transparentnost a ochranu 
biodiverzity tak přinese nejspíš další administrativní náklady 
pro zemědělce.

Evropský parlament letos na jaře schválil nařízení, které by 
mělo zabránit odlesňování cenných lokalit, jako jsou deštné 
pralesy nebo místa s unikátní biodiverzitou. Nařízení zaka-
zuje prodávat výrobky a potraviny, které k úbytku lesů přispí-
vají. Týká se zejména komodit, jež se v Evropské unii nedají 
vyrábět a nepěstují, jako je kakao, káva, kaučuk nebo pal-
mový olej. Na seznam se ale také dostalo dřevo a skot, který 
se pase i na českých loukách.

V EU je přitom dlouhodobý trend opačný – za posled-
ních třicet let vzrostl podíl lesů o devět procent, byť ubylo pů-
vodních lesních porostů a biodiverzita se i vlivem globálního 
oteplování vytrácí. Farmáři se tak nyní obávají zbytečné zá-
těže. Budou totiž muset prokazovat, že stáda v Česku k od-
lesňování (které se nekoná) nepřispěla.

Zatím nikdo neví, jak se bude situace vyhodnocovat. Stát 
má na přípravu pravidel – respektive zjištění toho, kdo, jak 
a co přesně bude kontrolovat – čas do konce roku. „Zdali ne-
došlo například k vykácení lesů za účelem rozšíření pastvin, 
se bude kontrolovat pomocí geolokalizace, ale přesný me-
chanismus je také předmětem vyjednávání,“ popisuje mluvčí 
ministerstva zemědělství Vojtěch Bílý.

Lesy v EU jsou vážně nemocné

Sucho, vichřice, kůrovec. To jsou hlavní příčiny toho, že v Ně-
mecku, které je po Česku v rámci EU největším exportérem 
dřeva, jsou ze čtyř pětin porosty nemocné. Z ekonomického 
hlediska to znamená pro Německo velkou ztrátu, hodnota 
lesů se za šest let snížila o více než polovinu. Navíc je potřeba 
zalesnit až půl milionu hektarů poškozených lesních ploch.

Současná podoba německých lesů je prakticky minu-
lostí. Osmdesát procent stromů je totiž nemocných a budou 
se muset dříve či později pokácet a dřevo vytěžit. Znamená 
to obrovské náklady pro lesnické fi rmy, protože se vytěžené 
plochy musí opět zalesnit.

Za posledních šest let přitom už bylo vytěženo 250 mi-
lionů kubických metrů dřeva. Tržby v letošním roce v sektoru 
obchodu se dřevem přitom ale již klesly o 14 procent, infor-
movalo německé sdružení dřevařského průmyslu GD Holz. 
Důvodem je pokles stavební produkce, vysvětlil ředitel sdru-
žení Thomas Goebel. Růst cen stavebního dřeva se zastavil. 
Nicméně ani to neznamená, že by výrobky ze dřeva byly lev-
nější, napsal německý deník Die Welt.

Německé lesy se od roku 2018 potýkají s pravidelnými ka-
lamitami kvůli vichřicím, další škody způsobuje sucho a pře-
množení kůrovce. Nahradit 250 milionů kubíků dřeva zna-
mená zalesnit půl milionu hektarů půdy.

Jen každý pátý strom je zdravý
Německé ministerstvo zemědělství zdůraznilo, že pouze 
každý pátý strom v Německu je zdravý. Kvůli tomu se hod-
nota lesů u našich sousedů zásadně snižuje. V roce 2014 
byly německé porosty ohodnoceny na 130 miliard eur, v roce 
2020 to bylo už „jen“ 50 miliard eur. A cena i nadále padá. 
Může za to hlavně druhová skladba lesů, většinou se jedná 
o zranitelné smrkové monokultury. Smrk tvoří 40 procent 
rozlohy německých lesů a 50 procent objemu vytěženého 
dřeva.

Dopady ovšem nejsou pouze ekonomické, ale i klimatické. 
Stromy totiž v sobě ukládají uhlík a pokud se dřevo používá 
jako palivový materiál, uhlík se opět dostává do atmosféry. 
„Ztráta smrkových porostů může snížit účinky ochrany kli-
matu,“ varoval německý Thünenův institut pro venkov, les-
nictví a rybářství.

Němečtí dřevaři uvádějí, že jen mezi roky 2018 až 2020 či-
nily škody na lesních porostech kvůli kůrovci, suchu a vichři-
cím 12,7 miliardy eur. Poškozené stromy musely být vytěženy 
předčasně. Celý dřevařský sektor čeká na pravidelnou zprávu 
o stavu německých lesů za rok 2022, která ale bude k dispo-
zici až na konci roku 2024.

„Vzhledem k tomu, že jde o velmi komplexní problema-
tiku, hodnocení v současné době teprve probíhá,“ vysvětlil 
Thomas Riedel z Thünenova institutu pro lesní ekosystémy.

Ze zprávy se bude vycházet při plánování dalšího lesnic-
kého hospodaření a politiky pro jednotlivé německé země 
i lesnické podniky. Podle poškození lesů se pak naplánuje je-
jich obnova. Napadené stromy kůrovcem musí být co nej-
dříve poraženy a vytěženy, ale takové dřevo má výrazně nižší 
hodnotu než zdravé a musí se prodávat se slevou.

Ani v Česku a Francii není důvod k oslavám
Pokud se podíváme na stav českých lesů, rozhodně není dů-
vod k oslavám. Výsledky jsou podobné těm německým. Eko-
logické Hnutí Duha v srpnu upozornilo na zprávu meziná-
rodního výzkumného programu ICP Forest, které sleduje 
zdravotní stav stromů v Evropě. Ten vydává už dříve zmiňo-
vaný německý Thünenův institut.

Dlouhodobě nejhorší stavy lesů v EU vykazuje Francie 
a Česká republika. V Čechách, na Moravě a ve Slezsku jsou 
výrazně poškozeny čtyři z pěti jehličnanů. Hnutí Duha poža-
duje, aby se změnil lesní zákon, který bude motivovat majitele 
lesů (více než polovinu lesů v ČR vlastní stát), aby začali vysa-
zovat jiné druhy stromů, než jsou jehličnaté.

Pokud se vrátíme ke zprávě ICP Forest, tak z ní vyplývá, 
že v ČR u jehličnatých stromů je výrazně poškozeno (ztráta 
jehličí vůči referenční koruně zdravého stromu dosahuje 25 
až 60 procent nebo i více) 80 procent všech jehličnanů star-
ších 59 let.

Závažnost situace přiznává i ministerstvo zemědělství 
ve své Zprávě o stavu lesa za rok 2021. Již před dekádou při-
tom vědci varovali, že se ve střední Evropě zřejmě stanou 
smrkové lesy kvůli dopadům změny klimatu minulostí. Čes-
kým lesům chybí hlavně vyšší podíl listnáčů, zejména buků 
a dubů, což se však nedá změnit okamžitě. -TZ-
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Jubilejní desátý ročník 
fotosoutěže Mysli na lesy
Organizace FSC ČR organizuje letos již desátý ročník foto-
grafi cké soutěže, která patří mezi největší s environmentální 
tematikou v ČR. Nese název „Mysli na lesy“ a jejím hlavním 
tématem je přírodě blízké lesní hospodaření a ochrana lesů 
před negativními dopady klimatické změny. Fotografi e mo-
hou soutěžící zasílat do 30. listopadu 2023 a na vítěze čekají 
fotoaparáty, foto příslušenství, nebo fotografi cký workshop 
a další ceny v celkové hodnotě přes 100 tisíc korun. Patro-
nem fotosoutěže je i tento rok celosvětově známý fotograf 
Martin Rak.

V uplynulých devíti ročnících bylo do fotosoutěže zasláno 
přes 35 000 fotografi í a zapojilo se do ní více než 9000 sou-
těžících, kterým není stav českých a světových lesů lhostejný. 
Jednou z cest, jak lesům pomoci, je totiž také rozšíření pově-
domí o přírodě blízkých formách lesního hospodaření a také 
o odpovědné spotřebě výrobků na bázi dřeva.

Snímky mohou soutěžící zasílat až do 30. listopadu 2023, 
prostřednictvím webových stránek myslinalesy.cz.
Soutěžit se letos bude opět ve třech kategoriích:
• Krása mrtvého dřeva
• Rodící se les
• Lesní magie

Proč myslet na lesy
„Jsem rád, že se FSC ČR podařilo uspořádat už deset roč-
níků fotosoutěže a že se stále těší takovému zájmu. A to nejen 
u soutěžících, ale také u našich partnerů. Je to důkaz, že pod-
pora přírodě blízkého hospodaření má smysl”, řekl ředitel 
FSC ČR Tomáš Duda.

Svoji podporu myšlence odpovědného a přírodě blízkého 
lesního hospodaření a spotřeby dřevěných výrobků vyjád-
řili společnosti, které jsou partnery desátého ročníku foto-
soutěže: Canon (hlavní partner), IKEA, Manfrotto, Lowepro 
a Joby. Soutěž podpořil i herec Václav Neužil, který věnoval 
vstupenky do Dejvického divadla. Mediálním partnerem le-
tošního ročníku je časopis FotoVideo.

Symbolické zahájení fotosoutěže bylo na FSC Friday, tedy 
den, který celosvětově připomíná důležitost šetrného lesního 
hospodaření a připadá vždy na poslední pátek v září.

Milan Trachta, PR FSC ČR

Drevené obaly – zdroj problémov 
alebo cenná surovina?
Použité drevené obaly sú často tŕňom v päte obchodníkov 
a výrobcov – ako sa ich výhodne zbaviť?

Logistické centrá, veľkoobchody, spracovatelia materiálov 
a výrobcovia – všetkým prichádzajú tovary a materiály zaba-
lené, najčastejšie na drevených paletách (EUR palety, jedno-
cestné palety, špeciálne palety, ale aj drevené obaly). Pro-
dukt sa vybalí a ide na ďalšie spracovanie, dostane pridanú 
hodnotu a nového zákazníka/užívateľa. Vedľajším a často 
nechceným produktom sú kopy drevených paliet a obalov 
niekde na periférii závodu. Čo s nimi? Platiť za likvidáciu špe-
cializovaným spoločnostiam je iba jedna z ciest.

Alternatívou je ich využitie ako palivo. Odrezky z píliar-
skej výroby nie je tak ťažké predať. Naložia sa na auto a vy-
ložia v cieli. Občan si len pílou nakráti drevo na želané dĺžky 
a uskladní pod strechu. Palety ale majú naproti tomu niekoľko 
nevýhod – sú neforemné, ťažké, pri transporte sa preváža veľa 
vzduchu, zle sa manipulujú, obsahujú klince, skrutky apod.

Azda najefektívnejšie riešenie je zlikvidovať ich hneď 
na mieste, kde sa z nich stáva problém. Rozdrviť ich, odsepa-
rovať kovy a výsledkom je cenné palivo prakticky za zlomok 
trhovej hodnoty. Významným hráčom v tejto oblasti je rak-
úsky producent drvičov UNTHA, ktorý už viac ako 50 rokov 
dodáva drviče pre tak drevársky, ako aj recyklačný priemysel. 
Výhodou pomalobežného drviča je přitom nenáročnosť ob-
sluhy, údržba a jednoduchost prevádzky. Klince z paliet nie 
sú pre drviace ústrojenstvo problém, z vystupujúcej drviny/
štiepky je možné ich odseparovať magnetickým zariadením.

Špeciálne pre drvenie paliet je k dispozícii aj výbava, ktorá 
zvyšuje výkon stroja. Paleta je totiž veľmi „vzdušný“ materiál, 
a aby stroj priniesol výkon, je potrebné zefektívniť podávanie 
do stroja. Jedná sa napr. o špeciálny sklon násypky a rebrova-
nie prítlačnej zarážky. Mechanizácia sa postará o prísun ma-
teriálu na vstupe (výklopný podávací stôl) a odsun podrve-
ného materiálu odsávaním, skrutkovým podávačom alebo 
reťazovým dopravníkom. Tieto prevedenia je možné vybaviť 
magnetom pre odlúčenie kovových častí.

Výrobný rad drvičov, najčastejšie využívaný v oblasti recyk-
lácie paliet a obalov, má pracovné šírky rotorov od 530 mm 
do 1000 a 1400 mm. Napr. pre drvenie EUR paliet so šírkou 
630 mm teda je model LR 700.

Priemyselné výroby mimo drevárskeho sektoru používajú 
na vykurovanie výrobných priestorov najčastejšie zemný plyn. 
Zvýšenie jeho ceny zatraktívňujú drevo ako palivo. Drevené 
obaly možú byť identifi kované ako alternatívne priemyselné 
palivo, a to v prípade, že ich vieme dostať do formy, ktorú je 
možno dávkovať dávkovacími systémami kotlov na biomasu. 
Je len na uživateloch, ako zámer zrealizovať. -TS-
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Celé portfolio sulfátových papírů Mondi pro balení je 
certifi kováno jako recyklovatelné a kompostovatelné
Společnost Mondi, globální lídr v ob-
lasti obalů a papíru, oznámila, že celé 
její portfolio sulfátových (krafto-
vých) papírů pro obaly bylo certifi ko-
váno jako domácí nebo průmyslově 
kompostovatelné.

Certifi kace podporuje závazek 
společnosti Mondi k udržitelnosti 
MAP2030 (Mondi Action Plan 2030) 
zajistit, že do roku 2025 bude 100 % 
jejích obalů a papírových výrobků 
znovu použitelných, recyklovatel-
ných nebo kompostovatelných. Za-
tímco recyklovatelnost zůstává cílem 
pro udržení vláken v oběhu, kom-
postování může být životaschopnou 
možností na konci životnosti pro ur-
čité aplikace, jako jsou ty, které se li-
kvidují jako biologický odpad.

Sulfátové papíry Mondi jsou vyráběny z obnovitelných 
a certifi kovaných zdrojů, což může zákazníkům pomoci do-
sáhnout jejich vlastních cílů udržitelnosti. Zákazníci mohou 
těžit z komplexního sortimentu, který splňuje požadavky 
na průmyslové obaly, nákupní tašky pro maloobchodníky 
a atraktivní obaly potravin přímo pro regály supermarketů.

Příkladem kompostovatelných kraftových papírů Mondi 
je materiál Advantage MF EcoComp, který je speciálně navr-
žen pro použití v domácnosti a zemědělství a používá se pro 
papírové pytle na mokrý organický domovní odpad. Dalším 
příkladem je kraftový papír EcoVantage, který kombinuje 
čerstvá a recyklovaná vlákna pro udržitelné a potravinářské 
nákupní obaly.

Silvia Hanzelová, obchodní ředitelka Specialty Kraft Pa-
per, Mondi k tomu řekla: „Certifi kace, jako jsou tyto, ilustrují 
náš trvalý závazek poskytovat našim zákazníkům nejvhod-
nější a udržitelnější obalové materiály a řešení. Dávají všem 
našim průmyslovým, obchodním a výrobním zákazníkům jis-
totu, že s námi pracují na udržitelnější budoucnosti, která 
bude i nadále poskytovat silné a efektivní obaly přizpůsobené 
jejich individuálním potřebám.“ Judith Wronn

Holz-Bauer a Mondi představili PelletBag
Společnost Mondi, vyvinula nové papírové obaly pro balení 
dřevěných pelet Holz-Bauer nahrazující plast. Sáčky na pe-

lety Mondi jsou vytvořeny z 2vrst-
vého sulfátového papíru, který 
se vyrábí, potiskuje a zpracovává in-
terně, než je odeslán do společnosti 
Holz-Bauer k plnění a uzavření po-
mocí bezpečné metody šití se sta-
tickým vazačem. Přechod na papí-
rové obaly naznačuje výrazný trend 
k používání udržitelných obalových 
řešení.

Mondi i Holz-Bauer mají vý-
znamné cíle udržitelnosti, jimiž 
chtějí přispívat k oběhovému hospo-
dářství. Dřevěné pelety Holz-Bauer 
se vyrábějí ze zbytků z řezání, po-
cházejících z místních podniků. Po-
užití pilařských odpadů tímto způ-
sobem je v souladu s principem 
kaskádového využití dřeva, který vy-

užívá plnou hodnotu vlákna. Dřevo se nejprve použije pro vy-
soce výkonné produkty s požadavky na hygienu nebo pev-
nost, jako je sulfátový papír, a následně se recykluje, dokud 
se zbytky nekompostují, nebo nespálí ve formě zelené ener-
gie na konci životnosti.

Sulfátový papír Mondi je vyroben z obnovitelných, odpo-
vědně získávaných vláken a konečný papírový obal lze zlik-
vidovat ve stávajících evropských recyklačních tocích. Tašky 
mají vysokou odolnost proti roztržení a lze je snadno sklado-
vat a přepravovat. PelletBags Holz-Bauer na 15 kg mají kva-
litní design, který odráží jejich vlastní produkt a obchodní 
identitu. PelletBag společnosti Mondi je k dispozici v bílé 
a hnědé barvě a v celé řadě velikostí do 25 kg. Veřejnosti byly 
představeny na výstavě Expo Biomasa ve španělském Valla-
dolidu v květnu 2023. -TZ-

Mondi Štětí bude distribuovat papír z Lovosic
Společnost P3 Logistic Parks představila dalšího nájemce 
parku P3 Lovosice. Papírenská společnost Mondi Štětí si zde 
pronajímá nedávno dostavěnou halu B1. Do prostor se na-
stěhovala v srpnu letošního roku.

„V hale B1 si pronajme prostory o rozloze 14 903 m. Park 
samotný je díky přilehlým komunikacím strategicky výhod-
ným místem pro výrobu, skladování i distribuci,“ říká Aleš Za-
cha, Head of Development P3 Logistic Parks.

Halu B1 Mondi využije k uskladnění papíru a obalových 
materiálů před cestou k zákazníkovi. „Rozšíření skladovacích 
kapacit je součástí naší střednědobé růstové strategie. Bě-
hem následujícího roku výrobně expandujeme, stavíme nový 
papírenský stroj. Abychom mohli diverzifi kovat služby na-
šim zákazníkům, nabídnout vyšší fl exibilitu, chceme pro naše 
zboží zajistit skladování na té nejmodernější úrovni, včetně 
odpovídajících technologií. V důsledku to bude například 
znamenat efektivnější využití skladového portfolia, snazší 
vykrytí sezónních výkyvů a kvalitnější služby našim zákazní-
kům,“ dodává Ilona Lipovská, Supply Chain Manager společ-
nosti Mondi Štětí.

Mondi Štětí je největším výrobcem sulfátového papíru 
a buničiny v České republice a jedním z největších hráčů 
v tomto oboru v Evropě. Ve Štětí, necelých 40 kilometrů 
od Lovosic, se vyrábí na několika papírenských strojích pyt-
lový papír, strojně hlazené papíry, či papíry s příměsí recyk-
látu. -TZ-
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Recyklace a trh papíru pro 
recyklaci v ČR a na Slovensku
Dne 10. října 2023 pořádala Asociace českého papírenského 
průmyslu (ACPP), člen Svazu průmyslu a dopravy (SP ČR) 
ve spolupráci se Zväzom celulózo-papierenského priemyslu 
na Slovensku (ZCPP SR) další ročník mezinárodní odborné 
konference, zaměřené především na recyklaci a trh se sběro-
vým papírem ale i související problematiky. Tato akce se usku-
tečnila letos již po páté v konferenčním sále Hotelu Kurdějov 
nedaleko města Hustopeče.

Vlastní jednání zahájil pan ing. Jaroslav Tymich, prezident 
ACPP a zástupce společnosti EURO WASTE, který přivítal 
velmi početné účastníky jednání a uvedl je do současné si-
tuace v papírenském průmyslu a v oblasti sběrového papíru 
a recyklace.

Po organizačních informacích ředitele sekretariátu ACPP 
ing. Ivana Ševčíka pak již následoval připravený odborný 
přednáškový program, moderovaný tradičně Milošem Leši-
karem (ACPP – PaC).

Úvodní prezentaci na téma Aktuální situace na trhu sběro-
vého papíru v ČR, SK a ve světě přednesl pan PhDr. Martin 
Kubát (EURO WASTE, s. r. o.). Současná situace v papíren-
ském průmyslu ve světě, v Evropě i u nás, kterou přednáše-
jící dokladoval řadou grafů a přehledů, není aktuálně příliš 
optimistická, neboť po letech vzestupu výroba papírů a lepe-
nek v jednotlivých základních druzích většinou klesá, statis-
tiky vykazují i pokles spotřeby a tím klesá i výskyt papíru pro 
recyklaci (sběrového papíru). Největší pokles je přitom v ob-
lasti grafi ckých (tiskových) papírů, kterou výrazně ovlivňuje 
rozvoj elektronických médií, ale ve fázi poklesu spotřeby jsou 
i obalové a balicí papíry, včetně surovin na vlnité lepenky.

V ČR se dlouhodobě daří sběr papíru určeného pro re-
cyklaci i z evropského pohledu držet na velmi dobré úrovni, 
bohužel ale tuzemské kapacity využití sběrového papíru k fi -
nální recyklaci jsou již řadu let poměrně omezené a velký 
objem této významné druhotné suroviny musí být proto 
exportován.

Se stavem přípravy nové legislativy odpadového hospo-
dářství v ČR v návaznosti na nařízení EU poté účastníky jed-
nání konference seznámil Ing. Bc. Jan Maršák Ph.D, pově-
řený ředitel odboru cirkulární ekonomiky a odpadů MŽP ČR. 
Na něj navázal s informací o této legislativě v Rakousku pan 
Anton Simek, jednatel SERO Distribution / Norske Skog Pa-
pier Recycling.

Klíčovou přednášku o vývoji průmyslu papíru a celulózy 
na Slovensku a environmentálních aspektech papírenské pro-
dukce obecně pak přednesl pan Ing. Štefan Boháček Ph.D – 
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člen prezídia CEPI, předseda představenstva a generální ře-
ditel VUPC Bratislava a místopředseda Společnosti průmyslu 
papíru a celulózy ČS VTS.

Nejprve informoval o činnosti Výzkumného ústavu pa-
píru a celulózy v Bratislavě a výstavbě jeho dalšího pracoviště 
a poloprovozním papírenským strojem. Po seznámení se si-
tuací ve výrobě a spotřebě papírů a lepenek na Slovensku, 
která se velmi zlepšila najetím nového PS v Mondi SCP Ru-
žomberok, se pak věnoval problematice papírenského prů-
myslu obecněji.

Náhrada výrobků vyrobených na fosilní bázi, především 
plastových obalů a výrobků na jedno použití na bázi biolo-
gicky nedegradovatelných plastů je významnou a aktuální vý-
zvou pro celý průmysl papíru a celulózy. Toto odvětví nabízí 
tržní řešení na bázi biologicky degradovatelných a komposto-
vatelných obalů, s možností nahradit podstatnou část biolo-
gicky nedegradovatelných plastových obalů.

Hlavní komparativní výhodou papírových výrobků 
a hlavně obalů je ich surovinová lignocelulózová báze a bio-
logická degradovatelnost a kompostovatelnost fi nálních pro-
duktů. Na rozdíel od biologicky nedegradovatelných alebo 
těžko degradovatelných obalů, papírové obaly obsahují 
pouze přírodní látky a při jejich případném ponechání v pří-
rodě jí nijak neškodí a dokonce fertilizují (zúrodňují) půdu. 
V přírodě ve vlhkém prostředí se rozvlákní a zhydrolyzují 
na elementární cukry a další přírodní organické látky, které 
půdní mikroorganizmy plně zužitkují.

Svaz měst a obcí České republiky – odpadové hospodářství 
a sběr papíru, to bylo téma další zajímavé prezentace paní ing. 
Olgy Dočkalové, starostky obce Sudice a místopředsedkyně 
Komise životního prostředí a energetiky Svazu měst a obcí ČR.

Problematika legislativy oběhového hospodářství z po-
hledu ČAOH byla tématem další zajímavé a obsažné před-
nášky Ing. Petr Havelky, výkonného ředitel České asociace 
odpadového hospodářství. Na něj pak svojí krátkou prezen-
tací a řadou grafů navázal Bc. Pavel Jiráček ze společnosti 
EKO-KOM.

Cirkulární ekonomiku v České republice – cíle a realitu 
pak zhodnotil Miloš Kužvart, zástupce České asociace obě-
hového hospodářství. Máme v rámci EU jako ostatní člen-
ské státy stanovenu řadu cílů CE. K jejich splnitelnosti je však 
nutné provést řadu změn stávajíc praxe. K jakékoli nové re-
gulaci je nezbytné vypracovat předkladatelem (EK) impak-
tovou studii. U delegovaných aktů do budoucna v případě, 
že v přijímané regulaci se odkazuje, že budou delegované 
akty (které zatím chybějí), vždy alespoň jejich principy musí 
být součástí schvalované nové či novelizované směrnice / na-
řízení. Obecně pak je třeba preferovat mnohem delší dobu, 
po kterou se může hlavně průmysl adaptovat na nové pod-
mínky, nežli zatím bývá unijními strukturami navrhováno.

O současné nelehké situaci v polygrafi ckém průmyslu 
v ČR a jeho vlivu na recyklaci důsledným tříděním odpado-

vého papíru ve výrobě pak hovořili Ing. Stanislav Poláček 
a Mgr. Zdeněk Beker z tiskárny Walstead – Moraviapress 
s.r.o. v Břeclavi.

Závěrečný příspěvek.o prioritách Svazu průmyslu a do-
pravy ČR v oblasti oběhového hospodářství a významu a dů-
ležitosti dřevozpracujícícho průmyslu přednesla paní Ing. Ka-
teřina Kupková, viceprezidentka SP ČR, generální ředitelka 
a předsedkyně představenstva Lenzing Biocel Paskov, a. s. 
Její informace ještě krátce doplnil pan ing. Zdeněk Musil, jed-
natel společnosti EURO WASTE.

Po návazné diskuzi k projednávaným tématům pak celou 
přednáškovou část akce ukončil prezident ACPP, pan ing. Ja-
roslav Tymich.

Celý jednací den byl zakončen v prostorách Hotelového 
domu Tenis, kde se pak po celý večer konal raut s cimbálovou 
muzikou a neřízenou ochutnávkou vín. Během tohoto spole-
čenského večera se ještě také uskutečnilo jednání na nejvyšší 
úrovni mezi zástupci ZCPP SR a ACPP.

Partnery letošního semináře o recyklaci byly opět společ-
nosti EKO-KOM, a.s, EURO WASTE, s.r.o. a LeoCzech, s.r.o.
 -JML-
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PULP & BEYOND Helsinky

Tradiční papírenská konferenční akce PulPaper, pořádaná 
v Helsinkách, byla pro následující rok 2024 zcela přepraco-
vána. Pod názvem Pulp & Beyond 2024 má ambici se stát 
předním světovým fórem, představujícím nejnovější inovace, 
produkty, služby a technologie biohospodářství založené 
na lesích a dřevě a také klíčové procesy v celém ekosystému. 
Nabízí nová setkání, inspiraci, networking a obchodní mož-
nosti pro marketing globálních a udržitelných řešení. Akce by 
měla poskytnout nejširší dostupné představení nejnovějších 
trendů a podporovat vzdělávání, budování značek a rozvoj 
kompetencí. Nový formát konferenční události bude mít silný 
důraz na udržitelnost, efektivitu a funkčnost. Pulp & Beyond 
se bude konat na jaře, ve dnech 10. – 11. dubna 2024 v Hel-
sinki Expo and Convention Center ve Finsku.

„Místo tradičního PulPaperu uspořádáme zcela novou 
akci, která bude inspirativní, zaměřená na člověka a nové 
možnosti. Pulp & Beyond bude kompaktní dvoudenní akcí, 
která začíná již mezinárodní konferencí 9. dubna 2024. Teď 
rozhodně nastal čas začít něco nového a otevřít novou Nor-
dic Arena pro inovace,“ řekl generální ředitel Antti Lindqvist 
z Finské asociace inženýrů lesních produktů (PI).

Pulp & Beyond nabídne vystavovatelům snadný a udrži-
telný způsob, jak se zúčastnit jedné z předních a nejvlivněj-
ších akcí v oblasti lesnictví a dřevozpracujícího průmyslu 
na světě. Pro návštěvníky pak bude akce skvělým místem pro 
networking a učení.

Efektivní, snadné a udržitelné alternativy
Nový koncept efektivní akce se zaměří na snadnost, úsporu 
času, udržitelnost a vysoký dopad. Společnosti si mohou vy-
brat mezi čtyřmi různými balíčky účasti na klíč, včetně všeho 
potřebného k prezentaci. Konstrukce vystavovacích stojanů 
jsou plně vyrobeny z udržitelných a recyklovatelných mate-
riálů. Kromě udržitelnosti znamenají balíčky na klíč také efek-
tivitu a snadnost pro partnery akce. Jelikož se organizátor 
stará o všechny praktické záležitosti, mohou se partneři akce 
plně soustředit na networking a byznys. Udržitelnost bude 
také hrát ústřední roli, pokud jde o stravování a cestování. 
Návštěvníci budou mít možnost kompenzovat případné ces-
tovní emise a podávat se bude pouze zodpovědně vyrobené 
jídlo.

Kromě mezinárodní konference Pulp & Beyond budou 
v aktuálním prostoru akce během středy a čtvrtka tři různá 
programová pódia: Hlavní prostor pro panelové diskuse 
na nejvyšší úrovni a hlavní řečníky, Speakers‘ koutek pro 
technické a obchodní prezentace partnerů akce a Lab Stage 
pro společné vytváření, workshopy a hackathony. Akce bude 
plná diskuzí, fór, setkání a networkingu. Pro návštěvníky bu-

dou připraveny společenské salonky, vzdálená pracoviště 
a spousta dalších aktivit. V souvislosti s akcí budou zajištěny 
i večerní programy a exkurze.

Helsinki Expo and Convention Center bylo prvním fi nským 
organizátorem akce, který získal certifi kaci ISO 14001: 2015 
s cílem dosáhnout 110% uhlíkové neutrality do roku 2029. 
Cíle bude dosaženo snížením spotřeby energie, zvýšením 
podílu obnovitelné energie a recyklací a odpovědným náku-
pem. Například od roku 2019 je na střechách 1589 solárních 
panelů, které ročně vyprodukují 553 MWh energie. Helsinki 
Expo and Convention využívá nejnovější technologie služeb 
budov: solární energii, geotermální vytápění, dálkové chla-
zení, rekuperaci tepla a technologii LED. Za posledních de-
set let Helsinki Expo and Convention snížilo spotřebu vody 
o 50 %, spotřebu tepla o 20 % a spotřebu elektřiny o 15 %. 
Všechna zařízení jsou vybavena možnostmi recyklace. Pulp 
& Beyond si pak klade za cíl být nejudržitelnější akcí pořáda-
nou na Helsinki Expo and Convention v roce 2024.

Helsinki Expo and Convention Center pořádá akci Pulp 
& Beyond 2024 ve spolupráci s Finnish Forest Products Engi-
neers‘ Association (PI). -TZ-



AFRY bioprodukty papír a celulóza 78 (6) 2023 121

AFRY a výroba bioproduktů 
v Metsä Fibre‘s v Kemi
Největší investice v odvětví lesního a dřevozpracujícího prů-
myslu ve Finsku, nový závod na bioprodukty Metsä Fibre‘s 
v Kemi (součást společnosti Metsä Group), byla uvedena 
do provozu podle plánu ve středu 20. září 2023. Společnost 
AFRY přitom významně přispěla k realizaci tohoto projektu 
provozu na bioprodukty již od prvotní studie a předběžného 
inženýrství pro detailní inženýrskou a konstrukční fázi s multi-
disciplinárním inženýrstvím a službami v projektovém řízení.

V celulózce na bioprodukty v Kemi se ročně vyprodukuje 
1,5 mil. tun buničiny z měkkého a tvrdého dřeva. Využívá nu-
lová fosilní paliva a do roku 2030 bude pracovat zcela bez 
odpadu. Díky špičkové technologii je provozován celulózo 
papírenský závod v plnohodnotné cirkulární ekonomice, pro-
tože všechny suroviny na bázi dřeva a vedlejší výrobní toky 
jsou efektivně využívány pro různé bioprodukty a bioener-
gii. Závod tak například vyrábí tallový olej a terpentýn a také 
dvě terawatthodiny obnovitelné elektřiny ročně, což odpo-
vídá roční spotřebě 100 000 elektricky vytápěných rodinných 
domů.

Společnost AFRY dodala investorovi služby projektového 
managementu pro závod na bioprodukty a další podrobné 
inženýrské služby pro všechny inženýrské obory: pro Balance 
of Plant (BOP), digitalizační služby pro papírnu s BIM (Buil-
ding Information Modelling) a PIM (Process Information Mo-
delling) projekty, včetně zavedení konceptu SSOT (Single-
-Source-of-Truth) směrem k digitálnímu dvojčeti.

Společnost AFRY rovněž poskytla projektové řízení, in-
ženýrské a stavební služby závodu na výrobu oxidu chlori-
čitého a dodala provoz na výrobu tallového oleje, jako do-
dávku EPC.

Kemi bioproduct mill nyní může využívat digitální plat-
formu ve svých každodenních operacích s tím, že integruje 
všechna provozní data (OT), včetně např. dat o údržbě a vý-
robě, do stávajících technických dat (ET).

„Při výstavbě tohoto druhu nového a moderního závodu 
na bioprodukty je klíčová právě dobrá inženýrská práce. 
AFRY pro nás byla důležitým partnerem a společně s dal-
šími hlavními partnery se nám podařilo projekt spustit v da-
ném termínu a rozjet celulózku podle plánu,“ říká Jari-Pekka 
Johansson, ředitel projektu Kemi bioproduct mill ve společ-
nosti Metsä Fibre.

„Jsme hrdí, že jsme byli součástí tohoto projektu, který 
přispívá k vytváření pracovních míst, ekonomické stabilitě 
a lepší ekologické stopě. Dlouholeté partnerství mezi Metsä 
a AFRY trvá několik desetiletí a dobrá spolupráce s Metsä 
Fiber a všemi partnery sehrála pozitivní roli, klíčovou při 

úspěchu tohoto projektu,“ doplnil k novému závodu na bio-
produkty Nicholas Oksanen, EVP a vedoucí procesního prů-
myslu ve společnosti AFRY.

O společnosti AFRY
AFRY je celosvětovou jedničkou v poradenství, inženýrství 
a implementaci projektů v celulózo papírenském průmyslu 
(ENR 2022). Má hluboké znalosti o celém hodnotovém ře-
tězci lesnického a dřevozpracujícího průmyslu, od strategic-
kého náhledu a studií, přes implementační služby projektu 
EPCM až po každodenní podporu provozní fáze. Papírny na-
vržené společností AFRY nastavují průmyslový standard pro 
bezpečnost, energetickou účinnost a účinnost zdrojů a spl-
ňují přísné ekologické normy.

AFRY poskytuje inženýrské, designové, digitální a pora-
denské služby pro urychlení přechodu k udržitelné společ-
nosti. Zaměstnává 19 000 odborníků v průmyslu, energetice 
a infrastruktuře a vytváří pozitivní vliv na budoucí generace. 
Společnost AFRY (AF a Poyry) má severské kořeny s glo-
bálním dosahem, čistými tržbami 24 BSEK a je kotována 
na burze Nasdaq Stockholm.  Marika Hathala
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Kyberbezpečnost 
s příchodem NIS2
Předpisy evropské směrnice NIS2, které se v současné době 
propisují do české legislativy, začnou platit již v průběhu příš-
tího roku. Týkat se budou až desítek tisíc fi rem v ČR a tyto 
subjekty by se proto měly co nejdříve začít připravovat 
na změny, které je v souvislosti s novým konceptem kyber-
bezpečnosti čekají.

V současné době je v platnosti kybernetický zákon 
181/2014 Sb., který se zaměřuje především na zabezpečení 
orgánů státní správy, kritické infrastruktury státu a subjektů, 
které se podílejí na chodu této infrastruktury. Norma NIS2 
ale výrazně rozšiřuje okruh povinných subjektů bez ohledu 
na oblast podnikání. Nová legislativa se tak bude týkat fi rem 
s více než 50 zaměstnanci, nebo obratem či bilanční sumou 
roční rozvahy 10 milionů eur. Celkově se bude změna týkat 
desítek tisíc fi rem a jejich dodavatelů, což v rámci naplnění 
zákona znamená, že do něj budou muset investovat nemalé 
prostředky, nebo zcela změnit uvažování o IT.

Mobile device management
Jedním z klíčových požadavků NIS 2, který budou muset 
fi rmy splnit, je Mobile device management. Znamená to, 
že kromě notebooků a počítačů bude povinností evidovat 
i veškerá další mobilní zařízení, na nichž se mohou vyskytovat 
data. Zejména půjde o mobilní telefony a tablety, které bude 
zároveň třeba zabezpečit stejným mechanismem, jako se za-
bezpečuje ostatní výpočetní technika.

Firmy tedy budou potřebovat nástroj, kterým dokážou 
centrálně spravovat jak všechny zaměstnance bez ohledu 
na pracovní pozici, tak i veškerou techniku včetně mobilů. 
„Zaměstnavatel bude muset mít kontrolu nad všemi zaříze-
ními, která jsou v jeho síti, musí vědět, jaká data jsou kde ulo-
žená, a hlavně musí vědět, kdo a za jakých podmínek k nim 
přistupuje,“ vysvětluje Petr Loužecký, odborník na kyberbez-
pečnost ze společnosti Algotech. Tato změna se tedy dotkne 
všech uživatelů, protože oblíbený benefi t mobilního telefonu, 
který lze využívat i k soukromým účelům se stane minulostí. 
Z těchto zařízení se stanou vyloženě pracovní nástroje, nad 
nimiž bude mít zaměstnavatel plnou kontrolu včetně vzdále-
ného přístupu a uživatel do něj nebude smět instalovat žádné 
aplikace a ani stahovat žádná jiná než povolená data.

Firmy budou mít také povinnost zaznamenávat veškeré ak-
tivity spojené s provozem IT síťové a serverové infrastruktury. 
Tedy dalším nástrojem, který budou muset pořídit, je tak-
zvaný log management, jenž monitoruje a zaznamenává akti-
vity v síti a dále například veškeré přístupy na servery či síťové 
disky. Ze všech takových událostí bude muset být záznam, 
který bude muset společnost uchovávat po dobu 18 měsíců 
a vzhledem k objemu dat budou nejvhodnější cloud služby.

Pro mnoho společností, které „spadnou“ do působnosti 
NIS2, bude též novinkou povinnost takzvaného disaster re-
covery plan, což je popis procesů, které umožňují obnovení 
nebo pokračování provozu kritické technologické infrastruk-
tury a systémů po bezpečnostním incidentu, havárii či pří-
rodní katastrofě. Zároveň budou fi rmy muset zajistit i disas-
ter recovery provoz, což znamená, že budou muset zálohovat, 
a to jak online, tak třeba i offl  ine mimo fi rmu. Vznikne tedy 
potřeba mít k dispozici záložní prostředí mimo vlastní fi rmu, 
z nějž bude možné dle předem připraveného scénáře obno-
vovat ztracená data

Díky NIS 2 se tak fi rmy vlastně budou učit profesionálně 
zvládat kybernetické incidenty bez ohledu na to, zda půjde 
o cílené útoky či o nehody. Budou si muset hlídat svou IT 

infrastrukturu tak, aby dokázaly rozpoznat, že k incidentu 
dochází a zároveň je čeká povinnost vypracovat plán, který 
jasně defi nuje, jak takovou událost řešit.

Mezi průkopníky nových technologií se už 25 let řadí také 
česká společnost Algotech. Nabídka jejích služeb je posta-
vena na několika základních pilířích. Tím prvním jsou clou-
dové služby. Ve svém vlastním datovém centru nedaleko 
Prahy spravuje petabyty zákaznických dat a tisíce serverů. 
Dalším pilířem jsou pak řešení pro call centra. Krom toho 
se Algotech zabývá i systémy pro řízení vztahů se zákaz-
níky (CRM) a podnikovými informačními systémy (ERP). 
Klientům je nabízen také vývoj softwarů na zakázku. V rámci 
oboru IT i mimo něj odbornost společnosti pokrývá témata 
kyberbezpečnosti, digitalizace a ochrany osobních údajů 
včetně GDPR. Služby nejčastěji využívají velké společnosti, 
jsou však vhodné i pro menší a středně velké fi rmy. -DS-

Digitální podnik – Technologie 4.0

Ministerstvo průmyslu a obchodu v říjnu vyhlásilo výzvu pro 
aktivitu Digitální podnik – Technologie 4.0 v rámci imple-
mentace Operačního programu Technologie a aplikace pro 
konkurenceschopnost 2021-2027. Alokace pro Výzvu je sta-
novena ve výši 1,5 mld. Kč. Výzva je určena malým a střed-
ním podnikům. Příjem žádostí o podporu bude probíhat 
od 22. listopadu 2023 do 15. února 2024.

Hlavním cílem je prostřednictvím zvýšení digitální úrovně 
a akcelerace digitální transformace usnadnit proces pře-
chodu MSP na plné využití rychle se rozvíjející digitální eko-
nomiky a společnosti, a tím zajistit, resp. zvýšit jejich konku-
renceschopnost, a to prostřednictvím komplexních investic 
ve smyslu zavádění pokročilých technologií, robotizace a au-
tomatizace a principů průmyslu 4.0.

Aktivity Výzvy mají vazbu na strategický cíl „D – Zvýšení 
využití nových technologií a digitalizace“ Národní RIS3 stra-
tegie a částečně i na RIS3 misi „Posílení odolnosti společnosti 
proti bezpečnostním hrozbám“ (problematika zavádění ky-
bernetické bezpečnosti ve fi rmách). Věcné zaměření Výzvy je 
v souladu s aktivitami specifi ckého cíle „D01 – Podpora digi-
talizace a využití nových technologií v podnikání“ a zároveň 
v souladu s cílem mise „Stabilita, spolehlivost a udržitelnost 
společenských ekonomických a environmentálních systémů“ 
a vede k jejich přímému naplňování.

Poskytovatelem dotace je MPO ČR, subjektem, který při-
jímá žádosti o podporu, je Agentura pro podnikání a inovace 
(www.agentura-api.org).

Věcné zaměření Výzvy je na podporu MSP prostřednic-
tvím pořízení nových strojů, technologických zařízení a vyba-
vení, SW řešení, IT infrastruktury a služeb. Podporovanými 
aktivitami je pořízení nových technologických zařízení a vy-
bavení vč. potřebné infrastruktury za účelem digitální trans-
formace společnosti, i pořízení výrobních strojů a zařízení, 
které zvýší nejen technologickou úroveň MSP a jejich kon-
kurenceschopnost, ale také digitalizaci a automatizaci výroby 
a zefektivní poskytování služeb, nebo vytvoří podmínky pro 
jejich zavedení. -MPO-
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Společnost průmyslu papíru a celulózy, z. s. při ČS VTS 
pořádá dne 7. prosince 2023 další z pravidelných od-
borných seminářů, tentokrát zaměřený na aktuální 
téma Digitalizace procesů v papírenském průmyslu. 
Akce se uskuteční na tradičním místě, v hotelu Kraví 
hora v jihomoravských Bořeticích.

Vlastní jednání zahájí předseda SPPC pan Josef 
Kindl a poté již budou bezprostředně následovat při-
pravené odborné prezentace v tomto pořadí:

Čo by mal a čo nepotrebuje vedieť manažér pred in-
vestíciou do digitalizácie podniku
Emil Fitoš, prezident IT Asociácie Slovenska
Množstvo faktov, ktoré sú dnes k dispozícii pre tých, 
ktorí uvažujú o digitalizácii svojich procesov je ďa-
leko vyššia ako schopnosť ľudí spracovať ich. Úmerne 
s množstvom informácií klesá ich prehľadnosť a výpo-
vedná hodnota. Osobné rokovania sú často zahltené 
technickými detailmi, korporátnou reklamou a pouka-
zovaním na trendy. Úzkym hrdlom komunikácie me-
dzi informatikmi a odborníkmi z iných odvetví je ne-
porozumenie druhej strane. Digitálna transformácia 
prebieha v niekoľkých doménach, pričom polovica 
z nich nie je digitálna. Prezentácia sa bude koncentro-
vať na kľúčové oblastí, ktoré by mal mať na mysli mana-
žér, ktorý zvažuje digitalizácii svojich procesov. Treba 
ich brať do úvahy pri zvažovaní vlastnej pripravenosti, 
pri vedení obchodných rokovaní, vytváraní zadania aj 
pri riadení projektu digitálnej transformácie.

Emil Fitoš po štúdiách a súkromnom podnikaní 
strávil viac ako 20 rokov pracovného života v spoloč-
nosti Siemens a neskôr v spoločnosti Atos. V roku 2014 
sa stal generálnym riaditeľom Atos Slovensko a Atos 
Česká republika, jednej z popredných spoločností 
na trhu s významným inovačným prínosom.

V júne 2017 bol zvolený za prezidenta IT Asociácie 
Slovenska a v rokoch 2019, 2021 a 2023 bol zvolený 
opätovne. Pôsobí ako podpredseda Rady vlády SR pre 
digitalizáciu verejného sektora a jednotný digitálny trh 
a v ďalších poradných orgánoch Vlády SR. Je členom 
Správnej rady Slovenskej technickej univerzity v Bra-
tislave a Vedeckej rady Ústavu informatiky Slovenskej 
akadémie vied. Dianie v digitalizácii Slovenska ovplyv-
ňuje aj cez svoje zapojenie do aktivít Národnej koalície 
pre digitálne zručnosti a povolania a Centra pre roz-
voj umelej inteligencie AI Slovakia. Bol jedným z inici-
átorov vzniku Slovenského centra digitálnych inovácií 
a v súčasnosti ho vedie.

Aplikácia neurónových sietí v celulózo-papierenskom 
priemysle
Štefan Boháček, člen prezídia CEPI, predseda predsta-
venstva a generálny riaditeľ VÚPC a. s. Bratislava
Aplikácia umelých neurónových sieti (Neural Ne-
tworks – NN), ako jednej z metód implementácie ume-
lej inteligencie v praxi vychádza z fyziológie ľudského 

Odborný seminář SPPC: Digitalizace procesů 
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mozgu, ktorý obsahuje cca 100 mld. neurónov a o niekoľko 
rádov viac – cca 150 biliónov synapsií, teda spojení medzi 
neurónmi. Najnovšie AI systémy už dosahujú tieto čísla.

Súčasný prístup využívajúci „neurónové siete“ je kombi-
náciou využívania série jednoduchých rovníc s optimalizo-
vanými parametrami, známe optimalizačné metódy, vysoké 
rýchlosti výpočtov a veľkej kapacity pamäte. Architektúra 
neurónových sietí závisí od účelu ich použitia. Obvykle sa 
skladá zo vstupnej vrstvy neurónov, z niekoľkých skrytých vrs-
tiev a z výstupnej vrstvy.

V rámci tejto prednášky by som Vám rád priblížil svoje skú-
senosti z aplikácie neurónových sietí počnúc rokom 1992, keď 
som v rámci dizertačnej práce použil neurónové siete na op-
timalizáciu tzv. malého kyslíkového delignifi kačného stupňa, 
predradeného pred prvý extrakčný stupeň v rámci vtedy bež-
ných bieliacich sekvencií CD-E-D-E-D. Sekvencia sa modifi ko-
vala na D-EO-D-E-D, prípadne na D-EOP-D-EP-D podľa poži-
adaviek na výslednú belosť buničiny. Tým sa z procesu vylúčil 
elementárny chlór za účelom ekologizácie výroby. Bola to éra 
nástupu výroby tzv. ECF (Elementar Chlorine Free) buničín.

Pri optimalizácii procesov v celulózo-papierenskom prie-
mysle sa obvykle použije počet vstupných neurónov rovnajúci 
sa počtu vstupných parametrov. Neurónové siete sú schopné 
využiť tzv. historické dáta z každej prevádzky, teda sledované 
parametre vstupujúce do procesu, prevádzkové parametre 
samotného reaktora a výstupné parametre produktu. Pomo-
cou časti historických dát (tzv. tréningovej množiny) sa re-
alizuje tréning NN, t. j. nájdenie všetkých optimálnych pra-
hových a váhových faktorov neurónových sietí za pomoci 
bežných matematických optimalizačných metód, ako dobre 
známych gradientových metód, metódy najprudšieho spádu 
(Steepest Desctent Method), prípadne aplikujeme tzv. modi-
fi kovaný stochastický „Hill Climbing algorithm“.

Účinné sú aj modifi kované numerické metódy. Druhá časť 
historických dát (tzv. testovacia množina) sa použije na tes-
tovanie presnosti predikcie. Nakoľko sa používajú dáta, na-
merané (odobraté z databázy) z reálneho delignifi kačného 
reaktora na tréning NN a určenie optimálnych váhových 
a prahových faktorov neurónov – s vysokou pravdepo-dob-
nosťou blížiacou sa jednej, bude predikcia výstupných dát 
na základe vstupných presná. Následne v reálnom čase sa 
dá s úspechom zasiahnuť do procesu v prípade, ak predikcia 
kvality výsledného produktu nie je rovnaká s  požadovanou 
kvalitou. Optimalizačný softvér nám poradí, ktoré parametre 
a ako treba zmeniť, aby výsledný produkt bol požadovanej 
kvality a výrobné náklady vrátane environmentálnych dopa-
dov boli minimálne.

Integrovanie IoT do priemyselného prostredia: Potenciál, 
aplikácie a využitie mäkkých senzorov
Peter Bakaráč, STU Bratislava
Prezentácia sa zaoberá hlbokým vplyvom IoT na priemy-
selný sektor, odhaľujúc jeho obrovský potenciál a množstvo 
aplikácií.

Začne objasnením pojmu IoT, vysvetlením jeho základ-
ných princípov a jeho vrodenou schopnosťou umožniť ply-
nulú komunikáciu medzi zariadeniami. Ako prechádzame 
do priemyselného sveta, preskúmame, ako môže IoT slúžiť 
ako užitočný prvok v modernej priemyselnej výrobe, po-

máhajúc zvyšovať produktivitu, efektívnosť a monitorovanie 
v reálnom čase. Zariadenia IoT sú úzko spojené s inovatívnou 
oblasťou ‚mäkkých senzorov‘. Tieto virtuálne senzory, vytvo-
rené pomocou neurónových sietí, môžu predpovedať a určo-
vať hodnoty nemeraných fyzikálnych veličín, čím sa otvárajú 
možnosti pre bezprecedentné úrovne optimalizácie procesu 
a presnosti dát.

Průmysl 4.0 a kybernetická bezpečnost
Jakub. Martásek, ABB
Kyberbezpečnost v papírenství je důležitým tématem, které 
se zabývá ochranou informací, zařízení a procesů souvisejí-
cích s výrobou a distribucí papíru. Papírenský průmysl čelí 
různým hrozbám, jako jsou kyberútoky, sabotáže, krádeže 
dat nebo špionáž. Tyto hrozby mohou mít vážné důsledky 
pro bezpečnost, kvalitu a konkurenceschopnost papíren-
ských výrobků. Proto je nutné zavést a dodržovat efektivní 
opatření kyberbezpečnosti, která zahrnují technické, organi-
zační a právní aspekty. Tato anotace představuje hlavní pro-
blémy, výzvy a řešení kyberbezpečnosti v papírenství.

Digitální svět Voith paper 4.0
The digital world of Voith Paper
Michal Linkowski, VoithTturbo
Budoucnost papírenského průmyslu je již zde, díky úžas-
nému technologickému pokroku. Zvýšená efektivita, vyšší 
produktivita a pokročilý vhled do procesu jsou jen některé 
z výhod, které můžeme očekávat.

Cesta do budoucnosti zahrnuje řadu inovativních pro-
duktů, jako je OnEffi  ciency Strength, řízení procesu na zá-
kladě umělé inteligence, které šetří suroviny. PaperOne, po-
skytuje cestu k autonomní papírně.

Cloud DataPARC zefektivňuje možnosti průmyslového 
internetu věcí (IoT), zatímco OnView MassBalance zprů-
hledňuje proces výroby papíru tím, že zobrazuje ztráty a lo-
kalizuje je v reálném čase, což umožňuje okamžitou akci. Di-
gitalEye identifi kuje vstupní zanášku a poskytuje optimální 
receptury pomocí algoritmů umělé inteligence a OnC Fine-
Screening umožňuje odhalit nečistoty a lepivé částice ještě 
před jejich migrací do fi nálního výrobku, čímž zlepšuje celko-
vou kvalitu papíru.

Voith Paper zve, abychom se stali svědky cesty do budouc-
nosti papírenského průmyslu. Představí řadu revolučních 
technologií, které zvýší efektivitu, zlepší produktivitu a po-
skytnou pokročilý vhled do procesu.
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Over the past years, Voith Paper has been working on the 
development of Digital 4.0 products.

Automatic optimization of paper production, advanced 
reporting systems and simple interaction with the paper pro-
cess have never been easier than today. In my presentation, 
I would like to take you on a journey into the world of digital 
products 4.0.

Digitalizace v papírenském průmyslu
Jan Švehla, MONDI Štětí a. s.
Přednáška se zaměřuje na digitalizaci a její vliv na papírenský 
průmysl. S nástupem digitální transformace prochází I tento 
tradiční průmysl radikálními změnami.

Budou prezentovány klíčové trendy a výzvy spojené s digi-
talizací v papírenském průmyslu a bude diskutováno, jak di-
gitalizace ovlivňuje samotnou výrobu papíru a přínosy, které 
to přináší. Patří sem zvýšená efektivita a produktivita, snížení 
nákladů, rychlejší komunikace a možnost využití pokročilých 
technologií.

Důležitým aspektem je udržitelnost. Digitalizace může při-
spět k udržitelnějšímu papírenskému průmyslu tím, že sni-
žuje spotřebu papíru a energie, a také usnadňuje recyklaci 
a správu odpadů.

Na závěr budou prezentovány příklady úspěšné imple-
mentace digitálních technologií v rámci Mondi.

Přednáška je vhodná pro všechny zájemce o digitalizaci 
a její dopad na průmyslová odvětví. Posluchači získají pře-
hled o klíčových změnách, které digitalizace přináší do papí-
renského průmyslu a budou mít možnost diskutovat o jejích 
výhodách a výzvách.

Automatizace výrobních procesů v papírenství
Vlastimil Braun, Compas automatizace, spol. s r.o.
Firma Compas je přední české inženýrsko-dodavatelské spo-
lečnosti pro automatizaci výrobních technologií a výrobní in-
formační systémy, rozsahu námi nabízených služeb, řešení 
a referencí. V přednášce je vysvětlena technická řešen Com-

pasu, která svojí kvalitou a nadčasovostí (vize Digitální to-
várny Compas) představují záruku dlouhodobého obchod-
ního partnerství pro výrobní podniky.

Budou ukázány jednotlivé případové studie automatizace 
v papírenství v závodě Huhtamaki ČR, týkající se:
• řízení technologického procesu rozvlákňování papíru,
• automatizace výrobních linek papírových obalů včetně 

vazby na výrobně informační systémy,
• možné vize dalšího rozvoje (aplikace robotiky na konco-

vých částech výrobních linek papírových obalů, automati-
zace intra-logistických procesů, …).

Digitalizace nákupu a zpracování dřevní hmoty ve společ-
nosti Lenzing Biocel Paskov a. s. s využitím platformy SAP
Tomáš Forgač, Lenzing Biocel Paskov
Společnost Lenzing Biocel Paskov a. s. je členem rakouské 
skupiny Lenzing, světového výrobce vláken rostlinného pů-
vodu – ze dřeva, které je cennou, přirozenou a obnovitelnou 
surovinou.

Buničina z Paskova pro výrobu vláken je základem pro tex-
tilní vlákna, která splňují nejvyšší nároky – od pohodlí při no-
šení až po udržitelnou výrobu.

Buničina v našem závodě se vyrábí ze smrkové dřevní 
hmoty, kterou nakupujeme ve formě vlákniny (kulatina), 
nebo štěpky. Jelikož se jedná o nepřetržitý provoz, je pro nás 
důležité mít zajištěn pravidelný přísun této primární suroviny.

V roce 2019 jsme zahájili projekt na celkovou digitalizaci 
spojenou s nákupem a zpracováním dřevní hmoty, s maxi-
málním důrazem na automatizaci jednotlivých úkonů jako ná-
hradu za více než 20 let starý systém.

Přednáška se zaměří na průběh implementace řešení 
od výběru vhodné platformy, analýzy, cílový koncept, pilotní 
projekt až po uvedení do provozu 1. 1. 2021 a následný vý-
voj a podporu.

Dále se přednáška bude věnovat jednotlivým částem im-
plementovaných řešení a jejich přínosu pro aktuální provoz, 
zejména:
• optimalizace dodávek dojezdového dispečinku a kapacit-

ního plánování
• zavedení elektronická komunikace s dodavateli, elektro-

nický dodací list, Extranet
• samoobslužný systém – kiosky, příjem dodávky z pohledu 

kvality a dopravy
• elektronická komunikace se zdrojovými systémy, digitali-

zace interních procesů
• automatické zaúčtování skladových pohybů a fakturace
• elektronická distribuce informací a dokumentů směrem 

k dodavatelům



126 papír a celulóza 78 (6) 2023 digitalizace

• operativní, analytický a manažerský 
reporting

• rozdělení kmenových, provozních a fi -
nančních dat

Využití engineeringových dat investič-
ních projektů pro potřeby životního 
cyklu provozu zařízení
Kai Vikman, AFRY
Po dokončení realizace investičního pro-
jektu je v zájmu provozovatelů získání 
ucelených dat, modelů a dokumentace 
pro zajištění provozu a údržbu závodu 
po celou jeho dobu jeho užívání. V době, 
kdy je nový provoz projektován a realizo-
ván, by měl být vytvořen základ pro „Digi-
tal twin“ (digitální dvojče). Ten zahrnuje 
integrovaná data, modely a dokumenty, 
které společně tvoří tzv. koncept „Single 
Source of Truth“ (centrální a jednotný 
zdroj dat a informací).

Výzva spočívá v tom, že velké inves-
tiční projekty zahrnují různé enginee-
ringové společnosti, rozdílné dodava-
tele dílčích celků napříč časovými pásmy 
a kontinenty. Jednotlivé zúčastněné 
strany a dodavatelé využívají vlastních en-
gineeringových a vývojových prostředí 
a chybí využití jednoho společného, jed-
noznačného globálního standardu pro 
přenos dat.

Dosažení „Single Source of Truth“ spo-
čívá ve využití následujících komponent:
• Využití nejmodernějších engineeringo-

vých systémů zahrnující projekční data 
a informace z úrovně prováděcího 
projektu (detail design)

• Digitalizace a integrace ET-OT-IT dat

Digitalizácie procesů údržby
Michal Šajtar, SKF
SKF se již dlouhodobě věnuje digitalizaci 
procesů údržby, analýze jejich potřeb 
a dat z toho vycházejících. V rámci před-
nášky bychom rádi představili poslucha-
čům moderní způsoby, jak monitorovat 
zařízení, tak, aby v budoucnu předcházeli 
jejich poškození nebo neplánovaným od-
stávkám. V rámci digitalizace se SKF vě-
nuje vibrační diagnostice, nastavováním 
následujících procesů v údržbě a digitali-
zaci vstupů a výstupů.

Na závěr celodenního odborného semi-
náře, zaměřeného na digitalizaci papíren-
ských procesů bude ještě prostor na dis-
kuzi k předneseným tématům.

První den této odborné akce završí 
společenský večer.

Druhý den bude věnován individuál-
ním konzultacím s přednášejícími a zá-
stupci prezentujících se fi rem. Bude také 
zasedat předsednictvo SPPC, které se za-
měří na přípravu konferenčních akcí 
v roce 2024. -JML-
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ABB upgrades L&W Bursting 
Strength Tester
ABB has enhanced its L&W Bursting 
Strength Tester with new features to 
deliver quicker, easier and more relia-
ble operator-independent testing. Un-
like previous generations and other 
competitive models, which take longer 
with more manual eff ort, the new up-
graded tester delivers faster results for 
maximum value and return on invest-
ment – all at a competitive total cost 
of ownership across the lifetime of the 
product.

Bursting strength is an important 
material property that impacts prod-
uct performance in paper making, con-
verting and end-use operations. Pack-
aging producers use bursting strength 
testers to measure a material’s resist-
ance to rupture, optimizing costs and 
ensuring that the quality and behavior 
of packaging products meet customer 
requirements.

ABB’s reliable and easy-to-use L&W 
Bursting Strength Tester includes a 
large touchscreen, user-friendly inter-
face and increased digitalization to de-
liver accurate, reliable and repeatable 
bursting strength results. The new-gen-
eration upgrade also features a fast-
testing sequence, safe and ergonomic 
operation and operator-independent 
results.

ABB’s upgraded L&W Bursting 
Strength Tester off ers:
• An integrated strip feeder and di-

aphragm stiff ness compensated 
results

• An embedded graphical presenta-
tion of the pressure curve within the 
instrument displaying the elastic ten-
dency of the sample

• Modern digital and safety features in 
one instrument

• 
The latest model can also be integrated 
with other ABB off erings such as the 
L&W Lab Management System (LMS), 
which means connectivity to the full 
Quality Data Management and Manu-
facturing Execution System (MES), en-
abling greater visibility of quality data 
across the mill and enterprise.

The L&W Bursting Strength Tester 
measures a material’s resistance to rup-
ture by measuring the maximum pres-
sure of hydraulic fl uid needed to rup-
ture a test piece that is tightly clamped 
between two concentric plates while 
the pressure is applied by means of a 
rubber diaphragm expanded by the hy-
draulic fl uid at a controlled rate.
 -IPW-

ANDRITZ to supply complete OCC 
and reject treatment system for Infi nya 
recycled paper mill
ANDRITZ has received an order from 
Infi nya Containerboard Ltd. for a com-
plete OCC line including reject treat-
ment system for its recycled paper mill 
located in Hadera, Israel.

The OCC line will have a capacity of 
1,080 bdmt per day and will use mixed 
OCC (old corrugated containers) as 
raw material to produce high-quality 
fl uting and testliner for the Israeli mar-
ket. The key equipment delivered by 
ANDRITZ includes the complete stock 
preparation line with a FibreFlow drum 
pulping system for gentle slushing and 
effi  cient removal of contaminants at 
minimum fi ber loss.

ANDRITZ will install several of its 
proven Prime stock preparation prod-
ucts, such as PrimeScreen X screens for 
highly effi  cient screening and fraction-
ation at signifi cantly lower energy con-
sumption. PrimeFilter D discfi lter with 
advanced feed system will enable su-
perior throughput and operation at re-
duced energy costs. The new reject 
treatment system will be equipped with 
a robust ADuro C shredder for highly 
effi  cient coarse shredding and ReCo re-
ject compactors for dewatering the re-
jects to highest possible dry contents. 
The new OCC line will be equipped 
with an ANDRITZ distributed control 
system (DCS) and motor control center 
(MCC), which ensures optimal plant 
performance.

ANDRITZ will also provide fi eld in-
struments, the basic and detail engi-
neering, supervision of installation, 
commissioning and start-up service as 

well as the operator training. Start-up is 
planned for the third quarter of 2024.

Infi nya, established in 1953, is the 
largest recycling and packaging com-
pany in Israel. The company specializes 
in recycling, cardboard paper produc-
tion and packaging production. -PN-

UPM plans closure of its Plattling mill 
in Germany
UPM Communication Papers plans to 
permanently close its Plattling mill in 
Germany, reducing the uncoated and 
coated publication paper capacity by 
595,000 tonnes in Europe. These plans 
are a continuation of necessary steps 
to proactively ensure competitiveness 
of the operations and align graphic pa-
per capacity to a profi table customer 
demand.

Should the plans be implemented 
the number of UPM employees af-
fected in Plattling is estimated at 401.

The planned closure of UPM Plat-
tling’s two paper machines would lead 
to a permanent reduction of 380,000 
tonnes of uncoated publication paper 
and 215,000 tonnes of coated publica-
tion paper. Both paper machines are 
planned to stop graphic paper produc-
tion by the end of 2023.

During the past 15 years the de-
mand for graphic papers has been de-
clining constantly and this trend is ex-
pected to continue. The decline in 
demand has been accentuated signifi -
cantly over the course of this year. Fur-
thermore, the long-term predictability 
of production factors, such as energy 
supply, is essential to our industry. The 
uncertainty about reliability and cost 
competitiveness of the energy supply in 
Germany is currently a big challenge.

The plans would strengthen the 
overall cost competitiveness of UPM 
Communication Papers and are a pre-
requisite for consistent paper opera-
tions in the long run. UPM would rec-
ognize restructuring charges of EUR 
122 million (EUR 106 million cash im-
pact and an impairment of EUR 16 mil-
lion) and an impairment of EUR 100 
million of the leased CHP plant as items 
aff ecting comparability in its Q3 2023 
result. The planned actions are esti-
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mated to result in annual fi xed cost sav-
ings of EUR 60 million.

UPM Communication Papers plans 
to continue the temporary layoff s in 
Finland. The possible temporary lay-
off s could take place in several peri-
ods and would last a maximum of 90 
days. Decisions on the continuation of 
the possible temporary layoff s in the 
four mills will be taken after the consul-
tations have been concluded. The to-
tal number of employees covered by 
the employee consultations is approxi-
mately 1,100. -PN-

Fedrigoni installs lab data 
management system
Leading global manufacturer of pre-
mium papers and self-adhesive mate-
rials, Fedrigoni, has contracted ABB to 
install its L&W Lab Management Sys-
tem (LMS) at its new RD&I facility in 
Verona to optimize effi  ciency and re-
duce lab procedure time.

The Fedrigoni Innovation Center, 
a very important milestone in the 
Group’s growth journey, will offi  cially 
open at the beginning of 2024. The 
3,000 sqm space will consist of four 
closely complementary areas: the RD&I 
department, the FedLab (incubator of 
new ideas), the Customer Experience 
Centre and the Customer Academy (in-
ternal and external training).

ABB’s LMS has been purpose-built 
for paper testing labs, with automated 
lab reporting that is specifi cally tailored 
to workfl ow practices. This enables the 
operator to quickly and accurately com-
plete measurements by sample or in-
strument and know which test is to be 
performed for every sample. 

Part of ABB Ability™, the LMS is scal-
able and can connect diff erent bench-
top lab testing instruments, as well as 
automated paper testing systems such 

as the L&W Autoline, into one data-
base and interface. This installation will 
connect Fedrigoni’s 10 diff erent L&W 
instruments – ABB’s L&W Bending 
Tester, L&W Bendtsen Tester, L&W Air 
Permeance Tester, L&W Tearing Tester, 
L&W Tensile Tester, L&W Micrometer, 
L&W Bursting Strength Tester, L&W 
OptiTopo, L&W TSO Tester and L&W 
Fiber Tester as well as third-party in-
struments – directly to the LMS which 
then is accessed via a web-browser.

Fedrigoni, founded in 1888, has be-
come synonymous with excellence in 
the fi eld of labels, self-adhesive mate-
rials and high value-added papers for 
luxury packaging and other creative so-
lutions. The company has more than 
5,000 employees in 28 countries and 
25,000 products. The group sells and 
distributes its products in 132 countries.
 Chris Brand

Metsä Group started up its Kemi 
bioproduct mill and paperboard mill
The largest investment of the forest in-
dustry in Finland is the new Kemi bio-
product mill and the paperboard mill. 
The Kemi bioproduct mill produces 1.5 
million tonnes of softwood and hard-
wood pulp annually. It uses zero fossil 
fuels and will be completely waste-free 
by 2030. Featuring cutting-edge tech-
nology, the mill operates a fully-fl edged 
circular economy, as all the wood raw 
material and production side streams 
are effi  ciently used for various bioprod-
ucts and bioenergy.

For example, the mill produces tall 
oil and turpentine, as well as two ter-
awatt hours of renewable electricity per 
year, which is equivalent to the annual 
consumption of 100,000 electrically 
heated single-family homes. This ac-
counts for approximately 2.5 per cent 
of Finland’s total electricity production.

The bioproduct mill will use 7.6 mil-
lion cubic metres of wood per year, 
4.5 million cubic metres more than the 
old mill. The wood supply will be based 
on regenerative forestry with the aim of 
achieving a verifi able improvement in 
the state of nature by 2030.

The modernisation and bottle-
neck investments made in Kemi paper-
board mill will increase the annual pro-
duction capacity of white top kraftliner 
by around 40,000 tonnes to 465,000 
tonnes. This increase will further 
strengthen the Kemi mill’s position as 
the world’s largest producer of coated 
white-top kraftliners, whose products 
are used worldwide as surface material 
for corrugated packaging. The integra-
tion of the bioproduct mill and the pa-
perboard mill, as well as the modernisa-
tion of the paperboard mill’s production 
line, will considerably improve the pa-
perboard mill’s water and energy effi  -
ciency. The investments will reduce the 
mill’s water consumption by 40 % and 
energy use by 5 % per tonne of paper-
board produced. -PN-

Mondi Advantage Kraft Mulch
Mondi, a global leader in sustainable 
packaging and paper, is helping farm-
ers grow their crops, having partnered 
with Cotesi, a producer of twine, nets 
and ropes made from synthetic and 
natural raw materials for the agricul-
tural sector, to replace conventional 
plastic mulch fi lm with a paper solution, 
Advantage Kraft Mulch.

Mulching fi lms protect crops from 
birds, weeds, soil erosion, sun and 
heavy rain. These fi lms are tradition-
ally made from plastic, rolled out dur-
ing planting and then removed and 
disposed of at harvest. Mondi’s Advan-
tage Kraft Mulch provides a sustain-
able paper alternative: the solution is 
made from 100% kraft paper, created 
from responsibly sourced wood, with 
no plastic or coating. Advantage Kraft 
Mulch is an industrially compostable 
paper solution certifi ed according to 
DIN EN 13432 and provides a com-
parable level of protection as plastic 
mulch fi lm.

Field trials currently underway are 
promising: the kraft paper remains 
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strong, inhibiting weed growth, and is 
expected to decompose after the har-
vesting season is fi nished. After har-
vest, the mulch paper needs to be 
covered with soil to start the decompo-
sition process, which leaves no visible 
traces. Advantage Kraft Mulch adds or-
ganic matter to the soil while eliminat-
ing the need for disposal or recycling 
- reducing time, waste and cost. Com-
pared to a traditional plastic mulch, 
there is no risk of microplastics enter-
ing the soil.

The paper solution is ideal for 
greenhouse applications as well as out-
door agricultural use, being easily fi xed 
to the ground using wooden clips, 
before adding a slit or hole to allow 
healthy plant growth. Judith Wronn

Asia Symbol brings in ABB to provide 
Manufacturing Execution System
As Asia Symbol Group, one of the big-
gest wood pulp producers in China, ex-
pands its pulp and paper business into 
tissue manufacturing, it has selected 
long-term strategic partner ABB to de-
liver the ABB Ability™ Manufacturing 
Execution System (MES) and system 
integration at three of its tissue mills in 
China.

This latest contract for mills in 
Guangdong, Shandong and Jiangxi af-
fi rms the strong, long-standing rela-
tionship between ABB and Asia Sym-
bol, part of the global RGE Group 
(Royal Golden Eagle). 

In recent years, this has seen the 
provision of paper machine drives and 
quality control system (QCS) products, 
and the successful extension of ABB’s 
MES service to Asia Symbol’s three fi ne 
paper production lines in Guangdong.

ABB will be installing the MES and, 
by integrating with third-party sys-
tems such as distributed control system 
(DCS), QCS, transportation manage-
ment system (TMS), and SAP Enterprise 
Resource Planning (ERP) software, sup-
porting improved data fl ow and connec-
tivity across Asia Symbol’s operations.

Asia Symbol’s main products are 
Bleached Hardwood Kraft Pulp (BHKP), 
Needle Bleached Kraft Pulp (NBKP), 
dissolving pulp (DP), liquid packaging 
board, high grade ivory board and un-
coated woodfree printing and offi  ce 
paper. 

ABB’s Process Automation business 
automates, electrifi es and digitalizes in-
dustrial operations that address a wide 
range of essential needs – from supply-
ing energy, water and materials, to pro-
ducing goods and transporting them 
to market. With its ~20,000 employ-

ees, leading technology and service ex-
pertise, ABB Process Automation helps 
customers in process, hybrid and mari-
time industries improve performance 
and safety of operations, enabling a 
more sustainable and resource-effi  cient 
future.  Chris Brand

Progroup announces German mill 
conversion project
Representatives of Germany-based 
Progroup AG and Sappi Stockstadt 
GmbH have signed a contract for 
Progoup to take over the paper mill 
site in Stockstadt, Germany, and 
convert the mill’s production from 
graphic paper to recycled-content 
containerboard.

Earlier this year, Brussels-based 
Sappi engaged in a consultation pro-
cess on the possible closure of the 
Stockstadt Mill, which in October resul-
ted in a decision to close the mill by the 
fi rst quarter of 2024. 

Instead, the privately held Pro-
group has purchased the mill for an as-
-yet undisclosed amount and says it 
will “design another site for the circu-
lar economy“. „The intention is to de-
velop a concept step by step so that 
the company can use a closed material 
loop to manufacture containerboard 
in a sustainable and innovative way,“ 
Progroup says regarding its use of 
old corrugated containers (OCC) and 
other recycled content. -RT-
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Speciální antistatický balicí papír

Upravený druh papíru, který dobře odvádí elektřinu a zabra-
ňuje nežádoucímu působení statické elektřiny, vyvinuli čeští 
výzkumníci díky použití modifi kované celulózy. Nový mate-
riál lze využít při balení elektroniky citlivé na statický elekt-
rický náboj. Další využití může mít například i pro balení vý-
bušných produktů, kde by statická elektřina mohla způsobit 
explozi. Na projektu, který fi nančně podpořila Technologická 
agentura ČR (TA ČR), spolupracovali výzkumníci z Centra or-
ganické chemie s. r. o. společně s pracovníky Univerzity To-
máše Bati ve Zlíně a fi rmy Synpo, a.s.

V rámci iniciativy Green Deal je trendem přechod na oba-
lové materiály z obnovitelných zdrojů, které nejsou vyro-
beny na bázi plastů a lze je dále recyklovat. Všichni výrobci 
se proto snaží ustupovat od rozšířených obalů z plastů a na-
hrazovat je ekologičtějšími variantami, které nevyžadují čer-
pání neobnovitelných surovin a jejich následné uvolňování 
do životního prostředí ať už přímo nebo ve formě oxidu uhli-
čitého po jejich spálení.

„Jen při balení elektroniky je dosud spotřeba plastů ob-
rovská a při stoupajícím podílu internetového obchodu jejich 
produkce, které znečišťují planetu, roste. Proto je každé ře-
šení pro přechod na jiný druh obalů vítané a podporované,“ 
uvedl Petr Konvalinka, předseda Technologické agentury ČR 
(TA ČR), která projekt podpořila částkou téměř dvanácti mi-
lionů korun z Programu EPSILON. V oblasti balení citlivé 
elektroniky, výbušnin a dalších produktů, které mohou být 
poškozeny výboji statické elektřiny, nebylo až dosud možné 
papírové obaly používat bez nežádoucí kontaminace papí-
rové hmoty. Musely by se do ní přidávat totiž příměsi na bázi 
uhlíkových vláken, grafi tu a podobně, které jsou v papíru ci-
zorodým prvkem.

„Nový přístup k výrobě papíru s antistatickými vlastnostmi 
je postaven na přímé modifi kaci papírenské celulózy. Díky pa-
tentovanému postupu je do ní vkládán vodivý polymer. Vý-
sledná celulóza má pak požadovaný povrchový odpor a je 
rozmíchána standardním postupem v papírenské hmotě. Pří-
padný elektrický náboj je tak ve fi nálním papíru i při relativně 
nízké koncentraci polymerů dobře přenositelný,“ vysvětlil Lu-
bomír Kubáč ze společnosti Centrum organické chemie s. r. 
o., které se dlouhodobě zabývá inovativními aplikacemi vo-
divých polymerů. Papír tak získává schopnost takzvané di-
sipace náboje. To znamená, že případný elektrický náboj je 
zcela odveden z místa, ve kterém by mohlo dojít k nežádou-
cím jevům.

Novým způsobem je možné připravit tři varianty papíru, 
a to v závislosti na koncentraci polymeru v celulóze. První 
je vodivý papír, zamezující vzniku statického náboje. Ten je 
možné použít pro běžné účely, když je potřeba zamezit vzniku 
statické elektřiny, a to především při balení výrobků citlivých 
na statický výboj. Druhý typ papíru umožňuje efektivní od-
vod náboje od baleného zboží. Je určen především pro ba-
lení elektroniky, výbušných materiálů, rozbušek a podobně.

Třetí typ papíru je možné použít jako substrát pro fl exibilní 
elektroniku či senzorické systémy. Kromě papíru připravili vý-
zkumníci spolu s fi rmou Synpo základní nátěr s obsahem vo-
divé celulózy pro betonové substráty pro čisté provozy. Mo-
difi kovaná vodivá celulóza byla také ve spolupráci s Centrem 
polymerních systémů při UTB ve Zlíně použita pro výrobu 
vodivých plastů. -TA ČR-

Nové řešení PVDC nátěrů s ultra 
vysokou bariérou od Solvay

Nový materiál Diofan® Ultra736 poskytuje ultra vysokou 
bariéru proti vodní páře s vynikající tepelnou tvarovatelností, 
čímž otevírá potenciál pro možné navrhování tenčích a udrži-
telnějších blistrových fólií.

Společnost Solvay, světová jednička na trhu se speciálními 
materiály, představila Diofan® Ultra736, což je nový polyviny-
lidenchloridový (PVDC) nátěrový roztok s ultra vysokou bari-
érou proti vodní páře, který umožňuje snížení uhlíkové stopy 
pro náročné farmaceutické blistrové fólie. Jako vodní dis-
perze Diofan® Ultra736 neobsahuje fl uor, splňuje regulační 
požadavky pro přímý farmaceutický kontakt a podporuje 
možnosti v navrhování udržitelných fi lmů s tenčími nátěry.

„Spotřebitelé a zákonodárci požadují od obalového prů-
myslu zvýšené úsilí související se snižováním uhlíkové stopy 
a jedním z nejúčinnějších prostředků k tomuto účelu je sní-
žení velikosti a hmotnosti obalových produktů,“ říká Federico 
Baruffi  , globální marketingový manažer Packaging, Speciální 
polymery, Solvay. „Naše nové řešení nátěrové hmoty Diofan® 
Ultra736 může výrobcům obalových fólií pomoci dosáhnout 
vynikajících bariérových vlastností s tenčími strukturami“.

Nátěry Diofan® PVDC  jsou široce používány ve farmaceu-
tických blistrových obalech k ochraně citlivých pevných dávek 
léčivých přípravků a také při balení choulostivých potravin 
a podobného dalšího spotřebního zboží. Mohou být apli-
kovány na plastové i papírové podkladové materiály a jsou 
často preferovány pro svou jedinečnou kombinaci bariéry 
proti vodní páře a kyslíku.

Povlak Diofan® Ultra736 PVDC byl navržen na zakázku 
tak, aby maximalizoval bariéru proti vodní páře, aniž by byla 
obětována její vysoká kyslíková bariéra, chemická odolnost 
nebo průhlednost. Produkt přitom také vykazuje vynikající te-
pelnou tvarovatelnost, což umožňuje menší velikosti balení 
s vyšší hustotou pilulek ve srovnání s existujícími alternativ-
ními potahovacími řešeními.

Diofan® Ultra736 díky svému ultra-vysokému bariérovému 
výkonu umožňuje výrazné snížení tloušťky povlaku ve srov-
nání s existujícími středně až vysoce bariérovými PVDC po-
vlaky, aniž by to ovlivnilo funkčnost. Zejména bylo proká-
záno, že u duplexních bariérových konstrukcí umožňuje 
Diofan® Ultra736 snížit počet vrstev základního nátěru na po-
lovinu při zachování stejné bariéry proti vodní páře. Tento 
přístup může přispět ke snížení celkové uhlíkové stopy fi nál-
ních struktur blistrových fólií až o 13 %.

Diofan® je celosvětově registrovaná ochranná známka 
společnosti Solvay. Kim Lommaert
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Neobyčejná cesta obalů 
ze Zádveřic do Spojených států
V Zádveřicích, asi deset minut od podnikatelského města 
Zlín, sídlí česká obalářská společnost Cardbox Packaging. Le-
tos je to právě deset let, co byla společnost založena a tuto 
úspěšnou dekádu se chystá náležitě oslavit. I přes velký ná-
pis „TISKÁRNA“ na čelní zdi budovy, se fi rma nevěnuje pouze 
tisku, tak jako její předchůdci ve stejných prostorách. Obal je 
totiž třeba vymyslet, digitálně zpracovat, a až potom vytisk-
nout, vyseknout a slepit. Tato komplexní činnost je právě zá-
kladem práce obalářů z hladké lepenky.

Pokaždé, když v regálech obchodních řetězců míjíte vý-
robky v nejrůznějších krabičkách či kelímcích, můžete 
se setkat právě s výrobky Cardboxu. A to nejen v České re-
publice, ale po celém světě. „Náš export směřuje hlavně 
do střední a západní Evropy, ale i třeba do Spojených států,“ 
vysvětluje blíže Ing. Libor Miloševský, jednatel společnosti 
Cardbox Packaging s.r.o. Mezi nejvýznamnější zákazníky 
řadí Greiner Packaging, Olmu, Topnatur, Vizard, ale napří-
klad také Lindt, Henkel, a další. „Jedná se především o obaly 
do potravinářského průmyslu, které tvoří asi 90 % našeho 
portfolia. Z toho důvodu máme ve výrobě přísná hygienická 
opatření. Žádný zákazník si nechce domů s výrobkem přinést 
nic dalšího“, pokračuje Miloševský.

Společnost se v posledních letech dostala do povědomí 
mimo jiné díky Karlo Spoon, skládací papírové lžičce. Tato ši-
kovná náhražka zakázaných plastových lžiček se ujala hlavně 
v zahraničí a Cardbox s ní vyhrál i prestižní světovou soutěž 
World Star Packaging Award. Lžička se ve složeném stavu dá 
například do víčka od jogurtu a lze si tak vychutnat jogurt 
i na cestách. Jogurty to vlastně i všechno začalo.

Libor Miloševský byl u zrodu Cardboxu téměř od po-
čátku. „Ve Slušovicích je již třicet let plastikářský velkovýrobce 
Greiner, jehož divize Greiner Packaging vyrábí plastové ke-
límky na jogurty a jiné potraviny. Snaha o udržitelnou vý-
robu je přivedla k nápadu snižovat množství plastu v kelím-
cích a stabilitu kelímku pak podpořit papírovým segmentem, 
je to vlastně takový potištěný návlek.“ Tyto kelímky jsou čím 

dál častějším typem obalu v regálech obchodů, Greiner Pac-
kaging nazývá tento typ kelímku K3®. „A tak vlastně vznikla 
naše fi rma – sloučili jsme požadavky trhu s know-how sku-
piny Cardbox v oblasti výroby papírových obalů,“ popisuje 
Miloševský. Hlavním investorem se stala skupina Cardbox 
Packaging se sídlem v Rakousku. Je tomu již deset let a od té 
doby se portfolio značně rozšířilo. Rozšířilo se hlavně díky ne-
ustálým investicím do vývoje, strojů a budov, a to nejen v ra-
kouských závodech, ale právě také v českém závodě. Kromě 
kartonových segmentů pro kelímky vyrábí Cardbox v Zádve-
řicích krabičky nejrůznějších typů a tvarů.

Jelikož Cardbox výrobky z Česka vyváží až do USA a ob-
jemy se zvětšovaly, padlo rozhodnutí uplatnit stejné postupy 
a principy také tam. Tak vznikla fi rma Cardbox Packaging Inc. 
v Pittstonu, v Pensylvánii. Začátky však nebyly jednoduché. 
„Do Spojených Států jsme vyváželi poměrně často, takže my-
šlenka americké pobočky byla nasnadě. Bohužel jsme s re-
alizací vlastního závodu v Americe přišli v době, kdy začala 
pandemie covid-19, a tak jsme se krátce po otevření na konci 
roku 2019, potýkali s řadou personálních ale i obchodních 
problémů.“ Cardbox Packaging Inc. vznikla jako 100% dce-
řiná společnost zádveřického Cardboxu. „V době pandemie 
se těžko hledají nové obchodní příležitosti. Ve světě vládl 
strach začít s něčím novým, nikdo nevěděl, co přijde. Díky 
spolehlivým obchodním partnerům a našim zaměstnancům 
se ale tohle složité období překlenulo, a náš závod v Americe 
je ziskový, z čehož máme samozřejmě radost.“

Kromě již zaběhnuté výroby papírových segmentů si 
společnost v USA rychle rozšiřuje portfolio o další krabičky 
v regálech obchodních řetězců, ale i místních maloobchod-
níků. „Stejně jako v Evropě chceme vytvářet pozitivní obraz 
značky hlavně v regionu, kde fi rma sídlí. Myslíme, že pod-
pora místních je jeden z důležitých faktorů podnikání,“ Vy-
světluje Libor Miloševský. Jeho slova jednoznačně podporuje 
fakt, že první dekáda společnosti v Zádveřicích je minu-
lostí a ta další se již oslaví v nové budově, do které společ-
nost bude přesídlovat na konci příštího roku. Díky větší vý-
robní hale a skladovým prostorám to bude další krok vpřed!
 Jana Dohnalová
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ČR má čárový kód již 40 let

Národní prefi x 859 z čísla obchodní položky (výrobku) GTIN 
zakódovaného v čárovém kódu EAN označuje české dodava-
tele od roku 1983. Zapojení Československa do tohoto sys-
tému značení usnadnilo tuzemským fi rmám významně ex-
port do západních zemí.

Díky čárovému kódu a globálním standardům Systému 
GS1 je denně na kasách celého světa automaticky načteno 
zhruba až 10 mld. položek. Čárový kód tak naprosto změnil 
svět maloobchodu, logistiky a později i zdravotnictví ale také 
dalších sektorů.

Jednoznačná identifi kace produktů a služeb se celosvě-
tově datuje od roku 1973. Pomáhá zjednodušit komunikaci 
mezi subjekty, sdílet transakční a produktová data, označo-
vat zdravotnické prostředky a léčivé přípravky. Je základním 
předpokladem k úspěšné digitalizaci a odstraňování papí-
rové komunikace.

GS1 Czech Republic je neutrální a nezisková organizace ří-
zená uživateli. Tuzemské zastoupení globální standardizační 
organizace GS1 je jediným licencovaným pracovištěm pro re-
gistraci do Systému GS1 na území ČR. S výbornou znalostí 
specifi k trhu na lokální a globální úrovni poskytuje podporu 
pro implementaci standardů GS1 více než 10 000 uživatelům.

Systém GS1 je celosvětově nejrozšířenějším identifi kačním 
a komunikačním standardem. Pro představu, počet unikát-
ních produktů označených číslem GTIN (Global Trade Item 
Number – globální číslo obchodní položky) činí po celém 
světě přibližně jednu miliardu.

Z maloobchodu a logistiky se standard GS1 postupně 
významně rozšířil do řady dalších sektorů a zejména pak 
do zdravotnictví. Od prosté identifi kace zboží a automatic-
kého sběru dat začal podporovat také jejich sdílení napříč 
celým dodavatelským řetězcem. O zavádění standardů GS1 
a podporu každé ze dvou milionu fi rem globálně registrova-
ných v GS1 se v současné době stará 116 poboček ve 150 ze-
mích světa.

GS1 Czech Republic

53. fl exotiskový kurz v Pardubicích

Flexotisková odborná skupina Společnosti tisku z. s. při 
ČSVTS požádá hned v lednu příštího roku další, již 53. běh 
Základního kurzu fl exotisku. Akce se koná opět v technolo-
gickém pavilonu Univerzity Pardubice na Katedře polygrafi e 
a fotofyziky ve dnech 16.–18. ledna 2024.

Tento seminární kurz je určen především začínajícím tiska-
řům / operátorům fl exotiskových strojů, pracovníkům před-
tiskové přípravy (grafi ci a DTP operátoři pro fl exotisk), ale 
i obchodníkům a pracovníkům obchodního back offi  ce.

Absolventi získají osvědčení o absolvování kurzu, které 
bude potvrzeno odborným a organizačním garantem.

Minimální počet účastníků kurzu je patnáct frekventantů.
V den zahájení (16. 1. 2024) začíná výuka v 10 hodin, 
v ostatní dny kurzu pak začíná výuka v 8.00 hodin a končí 
v 17.00 hodin s hodinovou přestávkou na oběd. Posluchači si 
na kurz přinesou vzorky produkce z jejich fi rmy, které budou 
využity při závěrečné zkoušce při objektivním hodnocení kva-
lity fl exotiskové produkce.

První den kurzu proběhne ofi ciální zahájení kurzu a ná-
sledovat bude úvodní porovnání fl exotisku s ostatními tisko-
vými technikami (přehled všech klasických a digitálních tis-
kových technik používaných v polygrafi i, princip tisku) pod 
vedením kolegy Hejduka. Následovat bude přednáška p. Ma-
chačky o tiskových barvách (tiskové barvy ve vztahu k potis-
kovaným materiálům, druhy barev, ředění, mísení, viskozita, 
závady a jejich odstraňování, zbytkové barvy), přednáška M. 
Lešikara o vláknitých materiálech k potisku (papíry, kartony, 
lepenky a vlnité lepenky) a doplnění J. Hejduka o výrobě fó-
lií a jejich zpracování (druhy fólií, výroba, povrchová úprava, 
potisk, skladování).

Druhý den je na programu seminárního kurzu hodno-
cení kvality tisku fl exotiskem (praktické ukázky nekvalitního 
tisku, instruktáž k vyhodnocení dovezených vzorků – He-
jduk) a přednáška o rastrových válcích (geometrie jamek, vliv 
na kvalitě tisku, čištění rastrových válců, rakle – Krigl/Hof-
man). Důležitá pravidla zpracování dat pro fl exotisk (Ha-
vrila) budou tématem odpolední výuky a poté následuje pre-
zentace o výrobě tiskových forem (fotopolymerní štočky, 
pryžové návleky, montáž štočků, tiskové návleky a adaptéry, 
montážní zařízení, ošetřování a archivace štočků, montážní 
lepící pásky, airbagy – Procházka) a ukázka ofsetového tisku 
(včetně tisku společné fotografi e účastníků kurzu – Wimmer, 
Hejduk).

Třetí den pak budou bude na programu prezentace Flexo-
tiskové stroje (druhy fl exotiskových strojů, jejich části, tiskový 
proces, nastavení tisku, údržba strojů – Shejbal) a problema-
tika řešení řešení praktických problémů, které ovlivňují kva-
litu tisku (Shejbal). Odpoledne pak proběhne s předsedou 
OS CFTA M. Shejbalem a zástupcem UP J. Hejdukem závě-
rečná konzultace a vyhodnocení kurzu.
Přihlášky na e-mailu: spolecnosttisku@seznam.cz
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Munken Creator získal prestižní 
ocenění za design a nové funkce
Papírna Munken byla založena v roce 1871 a vždy měla blízký 
vztah ke svému přírodnímu prostředí na švédském západním 
pobřeží. Je dnes jednou z nejekologičtějších papíren na světě 
a každý den provozuje udržitelnou výrobu. Závod Munken 
vyrábí prémiové nenatírané jemné papíry, které jsou ideální 
volbou pro uživatele, kteří chtějí svými tiskovinami zpro-
středkovávat skutečný přírodní dojem. Všechny papíry mají 
zvláštní charakter díky jedinečným hmatovým detailům a je-
jich přirozené přitažlivosti, takže si vždy lze vybrat perfektní 
volbu pro různé designové projekty, aplikace corporate iden-
tity i tisk knih.

Papírna Munken je součástí nadnárodního papírenského 
producenta, společnosti Arctic Paper.

Tento severský výrobce především grafi ckých papírů spus-
til nedávno novou funkci pro aplikaci Munken Creator. Ten byl 
pak oceněn na letošním udělování European Design Awards 
v Lucemburku a získal také Art Directors Club Awards v ně-
meckém Hamburku.

Experimentální platforma založená na kreativním kódo-
vání a generativním designu umožňuje tvůrcům, aby hravě 
rozvíjeli typografi cký design a experimentovali s ním. „Mu-
nken Sans“ se tak prostřednictvím technologie stává téměř 
hmatatelným.

Všestranná desktopová aplikace získala pozornost Eu-
ropean Design Awards, kde porotu tvořili novináři a kritici 
designu z 15 evropských designových časopisů. Munken 
Creator byl kladně hodnocen jako příklad vynikajícího komu-
nikačního designu a byl oceněn stříbrem v kategorii „Typo-
grafi a“. V německém Art Diectors Club pak porota složená 
ze specialistů na kreativní komunikaci následně udělila auto-
rovi Munken Creator dva ikonické „bronzové hřebíky“ v ka-
tegoriích „Kreativní využití kódování“ a „Kreativní využití 
typografi e“.

Munken Creator poskytuje tvůrcům rozsáhlé možnosti 
rozvíjení písma a experimentování s ním při vytváření animo-
vaných zpráv. Tyto vizualizace se pak dají použít na klasické 
tiskové nebo i webové projekty, přičemž animace je možné 
režírovat nebo remixovat v reálném čase. Obrázky a pozadí 
lze kombinovat s úpravou písma v téměř neomezeném počtu 
variací a z této aplikace se dají ukládat nejen obrázky, ale také 
videa ve formátech WebM a MP4, která se pak používají růz-
nými způsoby.

Nově mohou nyní tvůrci kromě obrázků nahrávat jako po-
zadí i videa, aby dosáhli ještě větší fl exibility při oživování 
svých nápadů a vytváření nových typografi ckých děl.

Munken diář 2024
Různí lidé vnímají čas úplně odlišným způsobem. Jako ne-
konečný kruh nebo čáru, která se končí v prosinci. Munken 
diář 2024 však zpochybňuje způsob, jakým si rok vizualizu-
jeme. V něm se dozvíme, jak rok 2024 probíhá od nuly do sta 
procent, den za dnem, bez ohledu na to, jaké cíle dosáh-
neme, nebo co nám přinese, se během celého roku pomalu 
dostáváte ke svým sto procentům. Na konci každého měsíce 
diář představí několik zábavných aktivit, které lze zrealizovat 
před vstupem do nového měsíce.

Munken diář 2024 navrhly talentované studentky Eli Re-
bekka Haugen, Mailinn Stensen, Ina Skogstad a Josefi ne 
Krystad z Kristiania University College v norském Oslu. Již 
více než deset let spolupracuje společnost Arctic Paper 
na tvorbě Munken diáře s různými kreativními institucemi 
v celé Evropě. Cílem je podpořit studenty a zároveň jim dát 
příležitost pracovat na dlouhodobějších kreativních projek-
tech, poznávat papír a jeho výhody jako silného nositele ko-
munikace. Na oplátku pak získává společnost Arctic Paper 
nové poznatky a inspiraci od mladších generací.

Jana Rakúsová
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Statistické údaje o papírenském 
průmyslu za tři čtvrtletí roku 2023
I když statistické údaje o papírenské produkci v ČR a v Ev-
ropě (dle CEPI) ještě nejsou za poslední sledované období 
zcela defi nitivní, publikovaná čísla nemohou nechávat pa-
pírenské odborníky, ale ani zpracovatele papírů a lepenek 
a uživatele fi nálních produktů na bázi papírů a lepenek zcela 
u v klidu.

Aktuálně i výroba a spotřeba obalových a balicích pa-
pírů se v EU podle jednotlivých druhů pohybuje v záporných 
hodnotách, mnohem závažnější je však dlouhodobě situace 
u všech skupin grafi ckých (tiskových) papírů a pokles pro-
dukce se tentokrát projevil i u tissue papírů (–4,7 %) a ostat-
ních papírů a lepenek (–12,9 %).

Výroba novinového papíru tak za tři čtvrtletí v Evropě celkem 
klesla o 21,1 %, natíraných dřevitých papírů o 29,8 % a nenatí-
raných dřevitých papírů (magazínových, SC papíry) o 28,1 %. 
Bezdřevé grafi cké papíry vykazují pokles produkce o 30,2 % 
a natírané bezdřevé (tzv. křídové) papíry dokonce o 38,8 pro-
centa. V návaznosti na to klesá dále i jejich spotřeba. Výroba 
obalových a balicích papírů celkem klesla v Evropě o 11,7 %, 
z toho surovin na vlnité lepenky o trochu méně (–7 procent).

Situace v ČR byla ve sledovaném období tohoto roku bo-
hužel obdobná. Pokles ve výrobě proti roku 2022 je celkem 
18 %, a to v podstatě stejně výrazný u grafi ckých i obalových 
druhů papírů. Tuzemská spotřeba pak vykazuje za tři čtvrtletí 
pokles celkem o 16 %, z toho u grafi ckých (tiskových) papírů 
o 20 % a u obalových a balicích papírů (včetně surovin na vl-
nité lepenky) o 10,5 %. -JML-

Graf 1 – Vývoj papírenské produkce celkem v zemích CEPI

1.–3.čtvrtletí Výroba Export Import Spotřeba

2019 674 664 664 690 1 099 982 1 109 956

2020 700 197 676 031 1 053 751 1 077 917

2021 696 807 691 675 1 211 082 1 216 214

2022 734 332 735 739 1 191 015 1 189 608

2023 601 440 624 535 1 016 321 993 226

2023/2022 –18 % –15 % –14 % –16 %

Tab. 1 – Statistické porovnání základních ukazatelů u papírů a lepenek v ČR celkem za 3. čtvrtletí let 2019–2023 (v tunách)

1.–3.čtvrtletí Výroba/Sběr Export Import Spotřeba

2019 752 423 658 774 64 777 158 426

2020 736 044 633 034 81 289 184 299

2021 712 472 613 802 66 971 165 641

2022 792 480 682 579 53 726 163 177

2023 691 891 571 989 32 818 152 720

2023/2022 –13 % –16 % –39 % –7 %

Tab. 2 –  Statistické srovnání ukazatelů u papíru pro recyklaci v ČR za tři čtvrtletí 2019–2023 (v tunách)
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Zahraniční ceny vláknin, papírů, kartonů a lepenek v tis. Kč/t 

Měsíc říjen 2023 srpen 2023 říjen 2022

Buničiny

jehličnanová sulfátová bělená severská 26,7–26,9 26,3–26,5 36,9–37,7

břízová bělená 19,9 18,4 34,7

eukalyptová bělená 19,9 18,4 34,7

hardwood 17,8–18,2 16,4–16,8 32,4

hardwood BCTMP 14,0–15,7 12,7–14,3 28,4–29,6

Novinový papír

plošná hmotnost 45 g/m² 14,8–15,7 14,8–15,7 21,6–24,8

Grafi cké papíry přírodní

bezdřevý ofset 80 g/m²,, archy 25,3–28,5 25,8–29,5 32,4–35,6

rozmnožovací A4, 80 g/m² 23,8–25,8 24,6– 27,0 29,5– 33,2

SC ofset dřevitý 56 g/m² 17,2–18,7 17,2–19,2 22,8–29,5

Grafi cké papíry natírané

bezdřevý 100 g/m², formáty 25,1–28,3 25,1–29,5 31,2–33,7

Bezdřevý, 2x natíraný, role 100 g/m² 24,1–25,8 24,5–26,5 29,9–32,5

LWC hlubotiskové 60 g/m² 20,9–21,4 20,9–21,6 25,8–34,9

LWC ofset 60 g/m² 19,7–21,1 19,9–21,4 25,6–34,8

Obalové papíry a lepenky

krycí karton sulfát. 175 g/m² 18,4–19,2 18,4–19,2 24,3–24,7

White–top kraftliner 140 g/m² 23,8–26,1 23,8–26,1 27,0–30,2

Testliner II 14,5–15,0 14,5–15,0 21,1–21,6

White top testliner, 140 g/m², ISO 70–75 18,2–18,6 18,2–18,6 23,1–23,7

Fluting z polobuničiny 17,3–22,1 17,3–22,1 18,8–25,6

Fluting ze sekundárních vláken 13,8–14,3 13,8–14,3 20,4–20,9

šedák 13,0–13,5 13,0–13,5 19,7–20,2

šedá lepenka 20,7–22,5 20,7–22,5 24,8–27,9

bílo–šedá lepenka natíraná GD 2 21,5–24,3 22,0–24,8 28,2–31,9

chromonáhrada natíraná GC 2 31,0–32,3 31,7–32,3 34,7–38,2

Ceny papírenských vláknin a hlavních druhů ma-
teriálů v tabulce jsou přepočtené na Kč podle ofi -
ciálního průměrného kurzu ČNB, platného v dané 
době (říjen 2023): 1 EUR = 24,586 Kč. Představují 
cenová rozpětí, dosahovaná ve sledovaném období 
na německém trhu, který odráží tržní situaci v papí-
renském průmyslu v celé Evropě. Německo je nej-
větším obchodním partnerem ČR, a proto tyto ceny 
zrcadlí i cenový vývoj na trhu u nás, neboť importy 
papírů, kartonů a lepenek jsou vyšší, než činí celá 
produkce ČR. Kromě buničin mají všechny ceny ak-
tuálně vesměs klesající nebo setrvalou tendenci.
Ceny buničin jsou uváděny CIF (vyplaceně na pa-
lubu lodi v přístavu určení + pojistné + dopravné) 
a jde o ceny tržní, při obsahu sušiny 90 %. -JML-
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Kongres Obalko 11 
a soutěž Obal roku 2023
Letošní jubilejní 30. ročník soutěže Obal roku vyvrcholil slav-
nostním galavečerem ve čtvrtek 19. října v Aquapalace Praha. 
Tento večer byl současně završením tradičního 11. ročníku 
obalového kongresu OBALKO, pořádaného společností 
ATOZ, na kterém se zúčastnilo přednášek a panelových dis-
kuzí přes 460 zástupců fi rem vyrábějících obaly a jejich zákaz-
níků a uživatelů obalů.

Z celkově 34 oceněných obalů (z více jak stovky přihlá-
šených) mezinárodní soutěže Obal roku 2023 vybrala před-
sedkyně odborné poroty Jana Žižková zcela na závěr čtyři 
nejlepší obalové exponáty. O třetí místo se rozdělily společ-
nosti Antalis s papírovou vázací páskou a společnost Logik 
s interaktivním boxem pro kočky Brit Care Cat, na druhém 
místě pak skončila společnost Van De Velde Packaging Uni-
pap s obalovým řešením ADAPT. Na prvním místě se umístila 
společnost THIMM s Boxy pro T-phone launch pro zadava-
tele T-mobile, s obalem přihlášeným do kategorie Marketing, 
jež byla letošní novinkou. Boxy pro T-phone launch společ-
nosti T-mobile jsou určené ke slavnostnímu uvádění nových 
telefonů na trh. Sestava zahrnuje velké boxy pro prodejny 
a malé boxy pro ambasadory a infl uencery.

„Mám radost, že nová kategorie Marketing přinesla tolik 
skvělých obalů. Ukazuje se, že obaláři jsou opravdu kreativní, 
protože tradiční obalový materiál použijí nejenom na obal, 
ale i na produkty, které jsou součástí obalu. Také dokázali, 
že správně použitý obalový materiál může podpořit značku 
produktu nebo produkt samotný. Opět je vidět, že trans-
portní balení je silnou stránkou našich výrobců a že krabice 
z vlnité lepenky dnes vůbec nemusí být běžným či dokonce 

nudným obalem,“ komentovala výsledek soutěže Iva Wer-
bynská, ředitelka Obalového institutu Syba, jež je tradičním 
organizátorem soutěže.

V soutěži byla letos také vyhlášena Cena udržitelnosti, kte-
rou získala společnost Smurfi t Kappa se svým obalem na Me-
dovník – Lidl Mix a zcela nově byla udělena také cena Pac-
kaging Print Prize, za výjimečnou inovaci v tisku, kterou 
udělila Společnost tisku při ČS VTS a předával ji její před-
seda pan Václav Mlynář. Obdržela ji fi rma Pebal za svůj obal 
na kávu Coff ee Mountain Gorilla, s tiskovým řešením, kdy na-
jednou lze vytisknout 6 barevných mutací obalu, což je oprav-
dová novinka na trhu.

OBAL ROKU je jediná certifi kovaná obalová soutěž ur-
čená pro české i zahraniční fi rmy, které se podílí na zajíma-
vých obalových řešeních. Cílem soutěže je vyzdvihnout a ná-
sledně propagovat nejlepší myšlenky, inovace a technologie 
v oblasti balení, které se na trhu objevují. Celá soutěž vyvr-
cholila slavnostním předáním ocenění na Galavečeru OBALu 
ROKU v rámci kongresu OBALKO a úspěch v soutěži OBAL 
ROKU dává možnost nominace a je bránou do světové sou-
těže WorldStar Award. Zde se utkávají ty nejlepší obaly 
na světě mezi sebou.

Generálním partnerem soutěže a zároveň partnerem tří-
dění byla společnost EKO-KOM, stříbrnými partnery pak 
společnosti DS SMITH PACKAGING, EMBAX-PRINT, FACH-
PACK, THIMM a SMURFIT KAPPA. Bronzovým partnerem 
soutěže byla společnost Logik. Partnerem pak byl také Český 
svaz pivovarů a sladoven, veletrh BRAU-BEVIALE a společ-
nost IPSOS. Záštitu nad akcí převzal Svaz obchodu a ces-
tovního ruchu, Hospodářská komora České republiky, Zväz 
obchodu SR, Vel‘vyslanectvo Slovenskej republiky v Prahe, 
Potravinářská komora České republiky, České Sdružení pro 
značkové výrobky, Slovenské združenie pre značkové vý-
robky a další. Mezi mediálními partnery nechyběl Svět tisku 
a časopis Papír a celulóza. Kristýna Marešová
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30. 11.–1. 12. 23 Dresdner Verpackungstage Drážďany, D

6.–9. 12. 23 PaperEx 2023 Delhi, Indie

7. 12. 23 materiO´Fokus: Materiály a technologie Praha, CZ

7.–8. 12. 23 Odborný seminář SPPC – Digitalizace 
v papírenském průmyslu Bořetice, CZ

2024

9.–11. 1. 24 ICE USA 2024 Orlando, USA

16.–18. 1. 24 Základní kurz fl exotisku CFTA Pardubice, CZ

27.–30. 1. 24 Paperworld 2024 + Creativeworld Frankfurt a. M., D

31. 1.–2. 2. 24 Tissue World Miami, FL, USA

7.–8. 2. 24 LIGNOFUELS 2024 Helsinky, Finsko

26.–27. 3. 24 The European Biopolymer Summit Ghent, Nizozemsko

10.–11. 4. 24 Pulp & Beyond (PulPaper) – 12th FFPEA Helsinky, Finsko

23.–25. 4. 24 Reklama Polygraf Obaly Praha, CZ

24.–25. 4. 24 Konference Společnosti tisku a CFTA Kurdějov, CZ

28. 5.– 7. 6. 24 drupa 2024 Düsseldorf, D

5.–6. 6. 24 Biobased Coatings Europe 2024 Valencie, Španělsko

19.–20. 6. 24 Konference Společnosti průmyslu 
papíru a celulózy Mikulov, CZ

18. 9. 24 Konference SpeedCHAIN 2024 Praha, CZ

24.–26. 9. 24 FachPack Norimberk, D

říjen Konference ACPP Recyklace Kurdějov, CZ

22.–25. 10. 24 Scanpack 2024 Göteborg, Švédsko

listopad Odborný seminář SPPC Bořetice, CZ

2025

11.–13. 3. 25 ICE Europe, CCE, InPrint 25 Mnichov, D

26.–30. 5. 25 LIGNA 2025 Hannover, D

2026

7.–13. 5. 26 Interpack 2026 Düsseldorf, D

Obr. 1 – Lepicí papírky UPM Notes

Obr. 2 – Balení lahví Mondi Hug-IT

Přehled vybraných konferencí, veletrhů a výstav
v závěru roku 2023 a v dalších letech

Telegrafi cky

• UPM Rafl atac, globální dodavatel sa-
molepicích papírových a foliových pro-
duktů, předvedl své udržitelnější sa-
molepicí papírky v říjnu na výstavě 
Insights-X v Norimberku v Německu. 
UPM Rafl atac se výstavy zúčastnil pod 
značku Global Notes by UPM Rafl atac 
po akvizici AMC AG a značky Global 
Notes v roce 2022. UPM Notes nabízí 
výběr různých barevných lepicích po-
známkových bloků a kostek vyrobených 
z papíru s certifi kací FSC™. Aby se eli-
minovalo použití zbytečného plastu, 
jsou zabaleny do průhledného papíru 
bez plastů s certifi kací FSC™, díky če-
muž je také obal obnovitelný, recyklo-
vatelný a výrazně lehčí ve srovnání s tra-
dičním balením. Kromě toho společnost 
vystavila produkty Nature Notes z recy-
klovaného papíru. Insights-X je přední 
mezinárodní veletrh papíru a kancelář-
ských potřeb, psacích potřeb a školních 
doplňků.
• Společnosti Coca-Cola HBC Austria 
a Mondi vytvořily partnerství, aby rea-
lizovaly inovativní papírový obal, který 
pevně obalí a zajistí svazky lahví během 
přepravy. Nový obal Hug-IT na 1,5lit-
rové PET multibalení značek Coca-Cola, 
Fanta, Sprite a Mezzo Mix nahrazuje 
stávající plastové smršťovací fólie a vy-
užívá papír jako udržitelnější řešení vy-
robené z odpovědně získaných vláken.
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Osobní zprávy

Osmdesátiny ing. Josefa Zbořila
K významnému životnímu jubileu dodatečně gratulujeme 
panu ing. Josefu Zbořilovi, který se narodil 7. listopadu 1943 
v Boršově u Kyjova. Vysokou školu chemicko-technologickou 
v Pardubicích absolvoval v r. 1966, v letech 1972–75 pak ab-
solvoval postgraduální studium výroby a zpracování plastů 
a papíru na VŠCHT v Praze.

V papírenském průmyslu působí od roku 1968, kdy na-
stoupil do n. p. Jihočeské papírny Větřní jako pracovník tech-
nického rozvoje. Posléze pak v JIP zastával funkce od tech-
nologa přes vedoucího perspektivního plánu, technického 
ředitele až po generálního ředitele společnosti JIP v letech 
1990–1997. Po roce 1997 se Josef Zbořil věnoval poraden-
ské činnosti zaměřené na strategické plánování, restruktura-
lizaci podniků, problematiku životního prostředí a udržitel-
ného rozvoje.

Jubilant byl od založení SPPaC (nyní ACPP) členem před-
stavenstva, v letech 1993–1997 byl druhým prezidentem 
svazu a od roku 2001 pak ještě viceprezidentem. V té době byl 
i členem představenstva Svazu průmyslu a dopravy ČR s od-
povědností za činnost SP ČR v environmentálních otázkách.

Z jeho zahraničních aktivit jmenujme alespoň odbornou 
práci ve výborech pro životní prostředí CEPI v Bruselu, BIAC 
v Paříži a v unii zaměstnavatelských svazů Business Europe 
v Bruselu. Zastupoval ČR také v Evropském hospodářském 
a sociálním výboru (EESC) EU. Těmito svými aktivitami napo-
máhal vytváření lepšího podnikatelského prostředí pro prů-
mysl obecně a papírenský průmysl zvlášť.

Jménem ACPP, kolegů papíráků a dalších přátel přejeme 
jubilantovi pevné zdraví, neutuchající vitalitu a mnoho úspě-
chů v další aktivitách. Představenstvo ACPP

JUDr. Jan Slouka 85 let
V plném v dobrém zdraví a se záviděníhodným životním op-
timismem se dne 12. prosince dožívá 85. let významný pa-
pírenský odborník a patriot českého papírenského průmyslu 
pan JUDr. Jan Slouka.

Narodil se 12. 12. 1938 v Podolí u Bouzova. S výrobou 
papíru se poprvé seznámil v roce 1953, kdy byl přijat do za-
městnání v Olšanských papírnách ve Vlčici, odborné papíren-
ské vzdělání pak získal na Vyšší průmyslové škole papírenské 
v Hostinném a vysokoškolské vzdělání na Masarykově univer-
zitě v Brně.

Jeho odborná kariéra začala v roce 1957 v dělnické profesi 
v Severočeských papírnách ve Štětí. V tomto podniku pra-
coval až do roku 1972, postupně jako mistr, vedoucí cechu 
a od roku 1967 jako ředitel závodu Novosedlice. Svá nejlepší 
léta prožil JUDr. Slouka v Olšanských papírnách kde půso-
bil v letech 1972–1985 jako podnikový ředitel. Po třinácti le-
tech pak odešel do Prahy, kde působil do roku 1990 jako po-
slední generální ředitel GŘ PPC. Po jeho zrušení se vrátil zpět 
do Olšan, kde pracoval na projektu „Skládačková lepenka 
Lukavice“, který ale přes mnohaleté úsilí bohužel nedospěl 
k realizaci. Po roce 1993 byl generálním ředitelem ICEC-In-
vest a později pracoval i jako generální ředitel Videm Krško 
ve Slovinsku. V letech 1998–2006 ještě působil jako výrobně-
-technický ředitel v Olšanských papírnách. V současnosti ak-
tivně pomáhá společnosti Wanemi s přípravou stavby no-
vého papírenského závodu v Zábřehu na Moravě.

Přejeme JUDr. Sloukovi jménem bývalých kolegů a spolu-
pracovníků hlavně zdraví a spokojenost a těšíme se z jeho ne-
utuchajícího zájmu o vývoj papírenském průmyslu.

PaC a představenstvo ACPP

Moderní technologie v polygrafi i

Katedra polygrafi e a fotofyziky Univerzity Pardubice otevírá 
v roce 2024 XII. ročník licenčního studia.

Je určeno pro další vzdělávání a rekvalifi kaci pracovníků, 
kteří pracují v polygrafi ckém průmyslu, zabývají se obcho-
dem s polygrafi ckými výrobky nebo jsou dodavateli materiálů 
pro polygrafi cký průmysl. Dvanáctý ročník dvousemestrál-
ního studia bude probíhat od února 2024 do května 2025 for-
mou distančního studia ve formě dvoudenních soustředění 
sedmkrát za semestr. Obsah licenčního studia je rozdělen 
do sedmi předmětových bloků přednášek, seminářů, prak-
tických cvičení a exkurzí, ukončených písemnou klasifi kova-
nou zkouškou. Ve druhém semestru studia student vypracuje 
písemnou závěrečnou práci na zadané téma, kterou u závě-
rečné zkoušky bude obhajovat. 

Předmětové bloky licenčního studia:
• Základy reprodukce obrazu – barva a barevné vidění, zá-

klady kolorimetrie, reprodukce barev v polygrafi i, černo-
bílá a barevná fotografi e, základy správy barev 

• Příprava tisku, počítačové zpracování textu a obrazu, zá-
klady typografi e 

• Polygrafi cké materiály – polymerní materiály používané 
v polygrafi i, povrchové napětí pevných látek a kapalin, tis-
kové papíry, tiskové barvy, základy fotofyziky a fotoche-
mie, UV a EB zářením vytvrzované tiskové barvy, migrace 
látek z tiskových barev a laků, speciální tiskové barvy, kni-
hařské materiály  

• Tiskové techniky – ofsetový tisk, fl exotisk, hlubotisk, síto-
tisk, tamponový tisk, digitální tisk 

• Kvalita tisku a její hodnocení – reprodukce tónů, barev 
a detailů, parametry kvality tisku a jejich měření, ISO 12647 

• Zušlechťování a dokončování tiskovin – zušlechťování 
tiskovin lakováním, laminováním, pomocí prostorových 
efektů; čárové a plošné kódy; operace dokončování tisko-
vin – řezání, skládání, snášení, knižní vazby; dokončování 
speciální polygrafi cké produkce – tiskopisy, kalendáře, eti-
kety, fl exibilní obaly, kartonáž, ceniny; balení a přeprava 
produkce 

• Trendy vývoje polygrafi ckého průmyslu – statistické vý-
sledky a trendy vývoje polygrafi ckého průmyslu, ekologie 
polygrafi cké výroby, řídicí a informační systémy v polygra-
fi i, základní principy aplikace tiskových procesů v elektro-
nice, tištěná elektronika, 3D-tisk (20 hodin)

Přednášky a praktické semináře se budou konat v učebně Ka-
tedry polygrafi e a fotofyziky v Technologickém pavilonu Uni-
verzity Pardubice v Doubravicích. Pro účastníky kurzu bude 
zajištěna možnost ubytování ve studentských kolejích univer-
zity a možnost zakoupení obědů ve studentské menze. Uby-
tování, stravování a cestovní náklady si účastníci licenčního 
studia budou hradit sami. Veškeré náklady, spojené s pořá-
dáním licenčního studia, přípravou a tiskem studijních ma-
teriálů a technickým zabezpečením studia budou hrazeny 
z vložného, které bylo stanoveno ve výši 55 000 Kč. Vložné je 
osvobozeno od DPH a jeho uhrazení je nezbytnou podmín-
kou pro přijetí k licenčnímu studiu. 

Další informace o studiu a formulář přihlášky jsou uveřej-
něny na stránkách Katedry polygrafi e a fotofyziky na adrese 
https://fcht.upce.cz/fcht/kpf/licencnistudium.html. Kon-
taktní osobou k přijímání přihlášek ke studiu je Ing. Hana 
Holická, Ph.D., tel.: 466 038 067, fax: 466 038 031, 
e-mail: hana.holicka@upce.cz. Poštovní adresa: Univerzita 
Pardubice, FCHT, Katedra polygrafi e a fotofyziky, Ing. Hana 
Holická, Ph.D., Studentská 95, 532 10 Pardubice.



Odborný časopis českého a slovenského 
papírenského průmyslu. 

Vychází od roku 1946.

pc@svettisku.cz

redakce@acpp.cz

www.acpp.cz

Jaké si je uděláte, 
takové je budete mít. 
Zkuste dřevěné!

www.drevenevanoce.cz

Myšlenka Českých dřevěných Vánoc vznikla v hlavách lidí - lesníků 
a zpracovatelů dřeva, kteří jsou držiteli certifikátu PEFC.

5 pravidel Českých dřevěných Vánoc:
Vánoce nevznikly a nekonají se v obchodních centrech• 
Procházka po lese s dětmi je lepší než předvánoční úklid• 
Nejlepší dárek je zážitek• 
Santa je vetřelec, my máme Ježíška• 
Pod český stromek patří dřevěné dárky• 

PEFC je celosvětově nejrozšířenější systém certifi kace trvale udržitelného hospodaření 
v lesích. V České republice je certifi kováno více než 70% lesů. Lepší péče o les má značku 
PEFC. Více informací na www.pefc.cz
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